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EDITORIAL

L - i b  e r f a f e a  r e l i g i o a s ă  (1)

U
ltimele săptămâni au 
fost neobişnuit de agi
tate în  domeniul 
libertăţii religioase. 
Motivul aparent este proiectul M ar

torilor lui Iehova (care, în ţara noas
tră, au recunoaşterea de asociaţie 
religioasă, dobândită după 1989) 
de a organiza la Bucureşti un mare 
congres cu participare interna
ţională. Nu este necesar să recapi
tulăm toate declaraţiile şi com en
tariile în  această privinţă. M ijloa
cele de com unicare în m asă au 
transformat acest evenim ent în- 
tr-unul dintre cele mai controver
sate subiecte ale actualităţii. Trep
tat, ostilitatea s-a extins şi asupra 
altor biserici, aşa cum  s-a văzut 
din articolele denigratoare din presă.

A ceasta este o confirm are a 
ceea ce mulţi dintre noi intuiau, şi 
anume, că perioada de libertate re
ligioasă din ţara noastră nu va dura 
prea mult. Chiar dacă acceptăm că 
„tem peratura" unora dintre de
claraţii este influenţată de atmosfe
ra electorală, de obsesia politici
enilor de a nu pierde voturi, sun
tem  foarte îngrijoraţi cu privire la 
nivelul destul de scăzut de gândire 
şi de înţelegere a subiectului liber
tăţii religioase. Glasurile lucide şi 
înţelepte, care să pună întrebările 
corecte şi să sugereze răspunsuri 
realiste, au fost copleşite de num ă
rul şi de agresivitatea denigratorilor.

Este posibil ca această agitaţie 
exagerată să fie absorbită, în curând, 
în alte preocupări ale societăţii 
româneşti, dar ea va lăsa, cu sigu
ranţă, urme semnificative. Ce învăţă
minte putem reţine pentru viitor?

I . Chestiunea libertăţii religioa
se este, înainte de toate, o chesti
une de natură spirituală. Chiar 
dacă, uneori, mijloacele folosite 
pentru promovarea ei vin în atin
gere cu politica, relaţiile publice, 
arta comunicării etc., numai D um 
nezeu este în stare să protejeze 
libertatea şi să ţină în frâu pornirile

spre intoleranţă. în Vechiul Testa
ment, vedem că libertatea şi 
prosperitatea naţională însoţeau, 
cu regularitate, întoarcerea poporu
lui spre Dumnezeu, în timp ce sfi
darea voinţei Sale ducea inevitabil 
la slăbiciune, înfrângere şi opri
mare. Calea lui Dumnezeu spre 
libertate naţională şi individuală nu 
pornea de la reform e politice sau 
vitejie militară, ci de la pocăinţă. 
Tabloul teribil al Apocalipsei pre
zintă lumea ca supravieţuind numai 
prin acţiunea energică a agenţilor 
cereşti, care nu îngăduie violenţei 
omeneşti să conducă lum ea spre 
sinucidere planetară (Apoc. 7,1-3).

Ellen W hite scrie: „A vem  
nevoie mai mult de acţiunea Celui 
nemărginit şi de mult mai puţină 
încredere în fiinţele omeneşti. Noi 
trebuie să pregătim  un popor care 
să stea în picioare în ziua cea 
mare... a lui D umnezeu" (Testimo- 
nies to Ministers, pag. 220). Ca ur
mare, orice acţiune în direcţia 
apărării libertăţii trebuie să fie !a 
fel de mult o manifestare a iubirii 
şi nobleţei morale creştine, ca şi 
proclamarea propriu-zisă a Evan
gheliei. Integritatea caracterului şi 
conduita ireproşabilă sunt o 
condiţie a reuşitei, mai m ult chiar 
decât inteligenţa sau curajul.

2. Motivul principal pentru pro
movarea libertăţii de conştiinţă nu 
trebuie să fie  legat de noi înşine, de 
biserică. Nu pentru ca istoria 
sângeroasă a acestei lumi să se 
perpetueze, nici pen tru  ca noi să 
ne apropiem  mai m ult de ţinta 
m ereu iluzorie a prosperităţii, 
luptăm  noi pentru toleranţă. Noi 
nu facem din ideea de libertate un 
idol, nici religia secolului XXI, 
cum  afirm a un cugetă tor. L iber
ta tea  este doar c lim atu l p rieln ic , 
în  care fiin ţe le  pen tru  care D om 
nul Hristos a murit să-L poată 
descoperi şi să se m aturizeze 
pen tru  cer. în  iubirea Sa, El nu 
poate suporta ca aceste fiin ţe

scumpe să fie stânjenite în 
căutarea mântuirii.

Nici noi nu trebuie să stăm 
liniştiţi când El este îngrijorat. El 
vede lumea plină de „alte oi, care 
nu sunt din staulul acesta; şi pe 
acelea trebuie să le aduc“ (Ioan 
10,16). N eglijarea apărării acestor 
oi, în  clipele extrem  de delicate ale 
auzirii glasului Păstorului, este 
păcat. „C el plătit,... când vede lu
pul venind, lasă oile şi fuge... şi 
nu-i pasă de oi“ (vers. 12.13). Cât 
despre biserică, cei din generaţia 
mai veche au cunoscut legea 
marţială şi persecuţia din perioada 
despre care astăzi se vorbeşte cu 
admiraţie naivă că ar fi fost cea 
mai strălucită din istoria ţării, sub 
una dintre cele mai modeme Con
stituţii din lum ea întreagă (Con
stituţia din 1923). în  deceniile 
socialismului, ne obişnuiserăm cu 
închiderea tuturor drumurilor, cu 
ascultarea telefoanelor, cu litera
tură tipărită clandestin şi cu 
eticheta de obscurantişti. Dacă va 
fi nevoie, vom şti să suferim din 
nou. Dar Isus zice: „lăsaţi pe 
aceştia să se ducă“ (Ioan 18,8).
„E u M -am  pregătit pentru această 
luptă, şi o voi duce, oricare va fi 
preţul; dar aceştia nu sunt ma
turizaţi să intre în foc. Acum tre
buie să-i protejez. V a veni odată şi 
rândul lor, şi ştiu că atunci nu Mă 
vor trăda. “

Grija pentru cei lipsiţi încă de 
discernăm ânt sau de maturitate 
este ilustrată de comportamentul 
lui Sila şi Pavel la Filipi, când, 
după cutremurul care ruinase 
temniţa, dem nitarii cetăţii au vrut 
să scape uşor de cei doi vestitori 
ai Evangheliei, cerându-i temnice
rului să le dea drumul. Pavel şi Sila, 
în loc să se bucure de eliberare, au 
spus: „N u m erge aşa! Să vină ei 
singuri să ne scoată afară!"
(Fapte 16,35-39). Această atitu
dine, aparent arogantă, urmărea 
protejarea celor care, în viitor, 
aveau să vină să predice Evanghelia 
în Filipi. Pentru a-i feri pe aceia de 
persecuţie au spus ei: „Nu merge 
aşa!" (va u rm a)_________________
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„Dumnezeu va da Tot mai 
mUfă lumină, tar vechile 
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ţioasă a adevărului. Ca am
basadori ai lui Hristos, noi 
trebuie să cercetăm Scrip
turile şi să căutăm adevăru
rile care au fost ascunse 
sub gunoiul erorilor, tar fie
care rază ae iumină primiră 
trebuie să fie, comunicară 
attora. Un interes va pre
domina, un subiect va înghiţi 
pe roate celelalte: Domnii 
Hristos, Neprihănirea noastră.

(&/en White, Review and Herald,
23 decem brie 1890)
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EDITORIAL SPECIAL

/ /
P r i  v  u k u  I y V l e u

( i

P
riveliştea minunată a 
munţilor şi a stâncilor 
uriaşe îl atrage pe om  
şi-l încântă până la ex- 
| taz, Această privelişte este um- 
i  brită de prăpăstii adânci, care par 

| tară fund. Omul priveşte sus, tot 
I mai sus, spre vârfurile cele mai 
| înalte, şi, călcând pe stâncile de 
| granit care oferă siguranţă deplină 
| şi care vorbesc despre tărie şi 
j  despre statornicie, o dată cu 
| această cucerire a vârfurilor el se 

simte tot mai sigur.
In lucrarea noastră din aceste 

vrem uri m oderne, urcarea pe 
i vârfuri este to tal dependen tă de 

pu terea lui D um nezeu. C um  se 
poate ajunge la realizarea ţintei ne 
spune Zaharia, transm iţând solia 
clară a lui Dumnezeu: „ ’Nici prin 

i  putere, nici pnn tărie, ci prin 
| Duhul M eu’, zice D om nul1' .

Astăzi, mai m ult decât oricând, 
i biserica are nevoie de o  orientare 
j sigura chiar în lum ea în care apa- 
j  ratajul tehnic dă şanse de nebănuit 
j pentru alcătuirea de program e şi 
\ planuri.

Biserica din Rom ânia are în 
faţa ei două obiective măreţe, Cam
pania naţională de evanghelizare şi 
NET ’96, două vârfuri pe care 
doreşte să le escaladeze, două 
înălţimi care nu pot fi atinse prin 
putere şi tărie omenească, oricât de 
bine ar fi alcătuite planurile de es
caladare.

Dumnezeu cheam ă biserica Sa 
la viziune şi consacrare pentru a 

i atinge aceste obiective. Planurile 
Lui sunt clare, lucrarea de făcut 
este atât de măreaţă. Prin cine şi 
prin ce o vom putea face? Oare nu 
pnn Duhul Său, căruia trebuie să-I 
subordonăm toată plănuirea 
noastră?

Pe Samson, care a crescut, 
Dumnezeu l-a chem at la 
înfăptuirea unui plan măreţ. Dom
nul l-a binecuvântat... şi Duhul a 
început să-l mişte. Speranţele tu 
turor erau puse în el. Poporul 
aştepta zi de zi să apară un viteaz 
care să ia în mână destinele lui. 
Părinţii şi toate rudele aşteptau să 
vadă ridicându-se din mijlocul lor 
un erou plin de Duhul Domnului, 
Atâta timp cât el a  rămas credin
cios chemării sale, puterea nu l-ar 
fi părăsit niciodată şi ar fi făcut 
din el ceea ce Dumnezeu in
tenţionase în planul Său: un mare 
eliberator al naţiunii.

Curând s-a dovedit că el a 
folosit puterea pe care o avea în 
scopuri străine chemării sale.

Cât de teribil este să mergi pe 
un drum ca acesta!

Cât de îngrozitor este să ştii că 
pasul greşit pe care l-ai făcut 
astăzi în mod neobservat, mâine 
te va duce la ruină!

De aceea, cât de bine ar fi ca 
noi să fim atenţi să nu îngăduim 
nici o abatere de la planul divin!

Abaterile de la planul divin 
l-au  dus pe Samson la orbire şi nu 
i-a mai rămas nici o rază de lu
mină, ci doar noaptea neagră a 
unei orbin totale. Tragicul său 
sfârşit ne învaţă astăzi să fim 
foarte atenţi în ce pnveşte relaţiile 
noastre cu această persoană di
vină, Duhul Sfânt, şi să refacem 
legăturile cu El, care poate că au 
slăbit.

Revărsarea Spiritului Sfânt 
asupra ucenicilor este numită 
Ploaia timpurie. Ploaia târzie a 
Duhului Sfânt va cădea în timpul 
încheierii lucrării de evanghelizare 
numai asupra acelora care o cer şi 
care îşi părăsesc păcatele.

Dacă Spiritul Sfânt va rămâne 
în inima noastră, atunci El ne va 
ajuta să căutăm  revărsarea Lui în 
măsură bogată.

Prin neascultare putem pierde 
măsura de Spirit pe care o avem. 
Prin Spiritul Sfânt, Isus rămâne în 
inimile acelora care îl iubesc şi-L 
ascultă. Cu toate că Domnul este 
gata să dea Spiritul Sfânt acelora 
care îl cer, El nu ne poate da 
plinătatea Duhului până când nu 
părăsim orice lucru rău şi nu-L as
cultăm din toată inima.

„în  orice loc ar fi lucrătorul 
consacrat lui Dumnezeu, Duhul 
Sfânt va fi acolo cu el. Cuvintele 
spuse ucenicilor ne sunt adresate 
şi nouă. M ângâietorul este al nos
tru aşa cum a fost şi al lor. Duhul 
dă tăria care susţine sufletele ce 
trudesc şi se luptă în orice situaţie 
critică, în mijlocul urii acestei 
lumi, şi-i face să-şi vadă propriile 
lor lipsuri şi greşeli. în întristare şi 
durere, când totul apare întunecos 
şi viitorul tulbure, iar noi ne simţim 
fără ajutor şi singuri, acesta este 
timpul când, drept răspuns la 
rugăciunea credinţei. Duhul Sfânt 
aduce mângâiere inimii (Istoria 
Faptelor Apostolilor, pag. 42).

Vestirea Evangheliei a înaintat 
totdeauna în lum ea aceasta, întâm
pinând îm potrivire, primejdie, 
pierdere şi suferinţă. In ce a constat 
tăria acelora care, în vremurile tre
cute, au suferit persecuţie pentru 
Numele lui Hristos? în  unirea cu 
Dumnezeu, unirea cu Spiritul 
Sfânt, unirea cu Hristos. Ocara şi 
prigoana i-au despărţit pe mulţi de 
prietenii lor pământeşti, dar nici
odată de iubirea lui Hristos.

Ţinta pusă în viaţa bisericii din 
România este înaltă, este atrăgă
toare, dar succesul atingerii ei de
pinde de Duhul, care este tăria şi 
puterea bisericii, şi astăzi ca şi în 
trecut. Să purtăm  pe buzele noas
tre rugăciunea: „D ă-ne Duhul 
Tău“ şi să refacem total relaţiile 
noastre cu Acela care ne poate da 
izbândă deplină.

Victor Zgunea, preşedintele

Conferinţei Transilvania de Sud
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ISUS SINGUR
" T I

| J  ste foarte probabil că 
schimbarea la faţă a 

m Domnului Hristos a 
avut loc pe M untele 

Hermon. Priveliştea de pe acea 
înălţime purta ochiul de la Liban, 
cu diadema lui de gheaţă străluci
toare, spre sud, până la oglinda ar
gintie a M ăni Ghenezaret; însă nu 
la această privelişte de frumuseţe 
naturală au privit, în primul rând, 
ucenicii; ei L-au văzut „pe Isus 
singur'1 (Mat. 17,8). Doi profeţi 
iluştri, M oise şi Ilie, tocmai 
apăruseră, în mod miraculos, pe 
vârful muntelui; dar nici unul din
tre aceşti mari bărbaţi nu mai era

în faţa ucenicilor; ei ,,n-au văzut 
pe nimeni, decât pe Isus singur".

în această expresie aflăm cheia 
puterii predicării apostolice. Acel 
personaj solitar de pe m unte a de
venit personajul central în ochii şi 
inima apostolilor. O  singură per
soană ocupa gândurile lor; o sin
gură persoană umplea toate 
cuvântările lor atât de eficiente!
Nu era un înşelător filantrop, pradă 
propriilor iluzii, aşa cum a încer
cat să-L descrie mai târziu bietul 
Renan; era Fiul cel sfânt şi atot
puternic al lui Dumnezeu. Ei au 
văzut în El pe „D um nezeu desco
perit în trup“ (1 Tim. 3,16); au

văzut în El un Răscum părător infi
nit, un m odel divin, un m ijlocitor 
şi un prieten care trăieşte în  veci. 
Şi n-au mai văzut pe nim eni, 
decât pe Isus singur. Pavel ex
prim a ceea ce se afla, de fapt, în 
inim a întregii frăţietăţi apos
tolice, când a spus: „C ăci n-am  
avut de gând să ştiu între voi 
altceva decât pe Isus Hristos şi pe 
El răstignit" (1 Cor. 2,2). Nu este 
aceasta, până astăzi, nota domi
nantă a celor mai bune predici ale 
celor mai buni predicatori? Fiţi 
siguri că amvonul, Şcoala de Sabat 
şi cartea pe care Dumnezeu ie 
onorează cu cel mai mare succes
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sunt acelea care nu prezintă pe „n i
meni, decât pe Isus singur".

Tot aici se află şi un răspuns cu 
privire la cea mai bună metodă de 
a ne purta cu inimile interesate şi 
căutătoare. Suntem prea înclinaţi 
să-i trimitem pe cei neconvertiţi la 
o oră de rugăciune sau să citească 
nişte cărţi bune ori să asculte 
vreun Boanerghes renumit. Expe
rienţele multor căutători tulburaţi 
seamănă cu aceea a femeii căreia 
un pastor credincios îi spunea 
odată:I

„Obişnuiţi să mergeţi la 
biserică?"

„D a, am fost la toate bisericile 
din oraş; dar puţina m ângâiere pe 
care o prim esc dispare curând şi 
rămân iarăşi într-o stare mai rea 
decât înainte.11

„Citiţi Biblia acasă?“
„Domnule, eu citesc Biblia 

mereu; uneori prim esc puţină 
| mângâiere; însă curând rămân la 
| fel de nenorocită ca întotdeauna."

„V -aţi rugat pentru pace?“
„O , domnule, mă rog toată 

ziua; uneori primesc puţină pace 
după ce m ă rog; dar o pierd 
repede. Sunt o femeie nenorocită."

„D ar, doamnă, când aţi mers la 
biserică sau v-aţi rugat sau aţi citit 
din Biblie, v-aţi bizuit pe aceste 

| mijloace ca  să vă dea mângâiere?"
„C red că da."
„Cui v-aţi rugat?"
„Lui Dumnezeu, domnule; cui 

altcuiva să m ă rog?"
„Citiţi, vă fog, versetul acesta: 

’Veniţi la Mine, toţi cei trudiţi şi 
împovăraţi, şi Eu vă voi da 
odihnă’ (Mat. 11,28). Isus este Cel 
care a spus aceste cuvinte. Aţi 
mers la Isus pentru odihnă?"

Femeia privea uimită şi în ochi 
i-au apărut lacrimi. Lumina s-a 
revărsat în inima ei, ca  şi lumina 
ce inundase muntele Hermon în di
mineaţa schimbării la faţă. Toate 
celelalte lucruri la care privise ea  - 
biserica, Biblia, tronul harului şi 
pastorul - toa te  au d ispărut. Ea 
se minuna şi credea şi, în faţa ochi
lor ei, n-a mai rămas nici un om, 
decât Isus singur. A fost eliberată, 
într-o clipă, după ani întregi de ro
bie. Solzii i-au căzut de pe ochi şi

cătuşele spirituale de pe suflet.
Isus singur putea face această lu
crare de eliberare; însă El nu a 
făcut-o până când ea nu a privit la 
El singur, ţ

Această întâmplare, care a fost 
redată pe larg într-o povestire din 
American Tract Society, îmi era 
cunoscută din primii ani de lucrare 
ca pastor. A vând în  mână acest 
„secret descoperit", m-am apro
piat de primul romano-catolic care 
a participat la o predică ţinută de 
mine. Ani şi ani el îşi îndreptase 
ochii, tulburat, spre sfânta fecioară 
şi către martirii canonizaţi din ca
lendar. El se dusese deseori la 
preot, dar niciodată la Mântuitorul. 
L-am aşezat în faţa lui pe Isus sin
gur. El a privit în sus şi L-a văzut 
pe M eiu l lui Dumnezeu, care 
ridică păcatul lu,mii (Ioan 1,29). 
„B iserica mamă rom ană", ne-a 
spus el, „m i-ar arde Biblia, dacă ar 
şti că am una în casă". Dar ea nu-L 
putea mistui pe binecuvântatul 
Isus din inima lui eliberată şi 
fericită.

Apoi am transmis această 
descoperire sim plă unui sărman in
valid, de şaptezeci de ani. Ochii îi 
slăbeau, iar vederea minţii îi era la 
fel de în tuneca tă  şi de confuză. 
L-am  aşezat înaintea lui, înti -un 
mod imperfect, pe Isus singur. 
Bătrânul aproape că  nu-1 vedea pe 
tinerelul care îi citea. Dar a putut 
să-L vadă pe Isus cu ochiul credinţei. 
Patriarhul, care se împietrise în cei 
şaptezeci de ani de păcat, a devenit 
un copilaş. Necredinţa de o viaţă a 
dispărut, când D uhul Sfânt i-a 
descoperit vederii lui cercetătoare 
şi pline de dor chipul divin al unui 
M ântuitor răstignit.

Nu am uitat niciodată aceste 
lecţii pe care le-am învăţat în 
„copilăria" m ea ca  pastor. De 
atunci până astăzi, am descoperit 
că singurul m od sigur de a le 
aduce lumină şi pace căutătorilor 
nerăbdători este să le abatem 
privirea de la ei înşişi, de la ritualu
rile şi formele Iară viaţă, de la in
termediarii de orice fel, de la totul 
în afară de Isus singur. Ioan 
Botezătorul avea pe limbă esenţa 
Evangheliei când a  strigat: „Iată

M ielul lui Dumnezeu, care ridică 
păcatul lum ii!" (Ioan 1,29) 
Prietenul meu îngrijorat, fii sigur 
că niciodată nu vei găsi iertare pen
tru trecut şi speranţă pentru viitor, 
niciodată nu vei şti cum  să trăieşti, 
nici nu vei fi pregătit să mori, până 
când nu vei privi la Isus singur.

Iată un gând preţios pentru 
creştinii care îşi pierd speranţa. 
Sunteţi hărţuiţi de îndoieli. în afară 
sunt lupte, iar înăuntru, temeri. De 
ce? Fiindcă aţi încercat să de- 
pindeţi de stări sufleteşti şi de sen
timente, iar acestea scad şi cresc 
asemenea valurilor mării. V-aţi 
bazat pe experienţele trecute, şi nu 
pe un M ântuitor prezent. Aţi privit 
prea m ult la voi înşivă, iar nu la 
Cel care a fost făcut de către Dum
nezeu pentru voi neprihănire şi 
răscumpărare deplină (1 Cor.
1,30). Tânjiţi după lumină, pace, 
tărie, siguranţă, bucurie? Atunci 
faceţi-vă datoria şi priviţi la Isus 
singur.

Când cucernicul O lifant se alia 
pe patul de moarte, i s-a citit acest 
frumos pasaj din Apocalipsa, capi
tolul şapte: „Şi Dumnezeu va 
şterge orice lacrimă din ochii lor" 
(Apoc. 7,17). Bătrânul a exclamat: 
„Poate că aşa va fi. Biblia îmi 
spune că în Cer nu va mai fi plâns; 
dar eu ştiu că voi plânge când II 
voi vedea pentru prima dată pe 
M ântuitorul m eu!" Avea dreptate. 
Prima imagine care îi va absorbi 
privirea la intrarea pe porţile slavei 
nu vor fi zidurile din pietre preţi
oase, nici şirurile de serafimi 
strălucitori. Nu vor fi părinţii care 
l-au născut, nici pastorul care l-a 
învăţat calea vieţii. Ci, în gloria in
finită, în mijlocul miilor de minuni 
ale acelei uimitoare lumi de lu
mină şi bucurie, ochiul celui cre
dincios, în prima sa privelişte 
răpitoare, nu va vedea „pe nimeni, 
decât pe Isus singur".

T. L. Cuyler,

The  5/gns o f  the Times, 28  ian. 1886

Acest articol, scris cu o sută zece ani 

în urm ă, deşi conţine indicii ale vre

mii in care a trăit autorul, are un m e

saj elocvent şi practic pentru zilele  

noastre Acesta este m otivul pentru  

care i! publicăm  aici
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necăsătoriţi
Cum pot cei căsătoriţi să fie mai binevoitori 

şi mai amabili 
fa ţă  de cei necăsătoriţi

Susan Maycinic

N
-ai fost căsătorită nici
odată, nu-i aşa?“ Vor
beam cu unul şi cu altul 
la o întâlnire de fami
lie, când a doua soţie a 
vărului mamei m ele m -a surprins 

cu această întrebare. Era mai mult 
o afirmaţie decât o  întrebare. N-ai 
jost căsătorită niciodată - la timpul 
trecut? mă gândeam. Presupun că 
ea crede că nu există nici o speranţă 
pentru mine! Şi totuşi, pe atunci 
aveam doar treizeci şi doi de ani!

M-am calm at sufleteşte, am 
zâmbit drăguţ şi i-am spus despre 
ofiţerul de aviaţie cu care mă întâl
neam. Peste doar câteva minute, 
într-o altă conversaţie, o verişoară 
îndepărtată (care se căsătorise cu 
prietenul ei din timpul liceului) a 
făcut aceeaşi remarcă: „Tu n-ai 
fost căsătorită niciodată, nu-i aşa?"

Absurditatea afirmaţiei m-a izbit 
atunci şi a trebuit să râd în sinea mea. 
Cele mai m ulte dintre prietenele 
mele din liceu se căsătoriseră înainte 
de vârsta de douăzeci de ani. La 
cei peste treizeci de ani ai mei, cu 
siguranţă că rudele mele mă con
siderau o  adevărată celibatară!

Nu m-am simţit rănită în ziua 
aceea. însă îmi amintesc de alte si
tuaţii, când comentariile nevinovate 
ale unor persoane căsătorite m-au 
îndurerat mult. în  multe cazuri, ele 
încercau să mă încurajeze. Dar, fi
indcă uitaseră (sau nu ştiuseră ni
ciodată) cum este să aştepţi an după 
an un tovarăş de viaţă, comentariile 
lor erau ca  nişte lovituri de pumnal 
într-o inimă care deja suferea.

Nu sunt singură. Am vorbit cu 
o  mulţime de persoane necăsătorite 
şi am descoperit că auzim, în mare 
parte, cam aceleaşi cuvinte de la cu
noştinţele şi prietenii noştri căsăto
riţi. Multe dintre aceste cuvinte sunt 
bine intenţionate, însă au un mesaj 
fundamental care ne umileşte.

1. „De îndată ce vei fi împă
cată) cu situaţia, Dumnezeu îţi 
va scoate în cale pe cineva.“

De acord, există o urmă de ade
văr în această afirmaţie. Unele per
soane îşi înspăimântă şi îndepărtează 
potenţialii parteneri, pentru că vor 
cu disperare să se căsătorească. însă 
a le arunca în faţă acest enunţ tu
turor celor necăsătoriţi dovedeşte 
lipsă de sensibilitate.
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Expresia „doar să fii împăcat(ă) 
cu situaţia'1 - şi m da ei apropiată, 
„doar să ai credinţă11 - banalizează 
lupta pe care o duc mulţi ca să ac
cepte singurătatea. Dumnezeu a 
creat, în cei mai mulţi oameni 
necăsătoriţi pe care i-am  întâlnit, o 
profundă năzuinţă de a avea pe 
cineva cu care să-şi îm partă viaţa. 
Când această dorinţă răm âne neîm 
plinită cinci, zece, cincisprezece 
ani sau mai mult - când începe să 
pară că  niciodată nu se va împlini - 
suferinţa poate fi intensă. A-i spune 
unei persoane necăsătorite „doar 
să fie îm păcată cu situaţia"1 arată 
că înţelegeţi puţin din această luptă.

M ai mult decât atât, din această 
afirmaţie se înţelege că există o for
mulă pe care trebuie s-o urmezi şi 
care îţi va garanta că, în curând, 
vei sta în faţa bisericii ca să 
primeşti binecuvântarea conjugală. 
Din contră, dacă nu eşti căsătorit, 
fără îndoială că faci un lucru rău. 
Nu este adevărat.

Planul lui Dumnezeu pentru fie
care persoană - incluzând şi faptul 
dacă şi când se va căsători - este 
unic. Dumnezeu nu este un auto
mat, care distribuie un soţ sau o 
soţie după ce au fost introduse des
tule monede ale mulţumirii cu 
propria situaţie. Dumnezeu nu 
reţine binecuvântările Sale de la 
noi pâna când le merităm.

Am fost încântată când Sara, 
care fusese necăsătorită până la 
treizeci şi patru de ani, a spus 
adevărul despre acest mit. „A  tre
buit să înveţi să fii îm păcată cu si
tuaţia înainte de a-1 cunoaşte pe 
M ichael?11 a întrebat-o o femeie 
necăsătorită. Ea a ‘râs. „A m  încer
cat să mă îm pac cu situaţia11, a 
spus ea, „dar n-a mers! De fapt, 
continuam să m ă lupt cu singurăta
tea când am început prietenia.11

2. „înainte de a găsi pe cineva 
minunat, trebuie să fii tu o per
soană minunată."

Am auzit cu toţii această plati
tudine spusă de vorbitori bine in 
tenţionaţi, la întâlnirile sociale ale 
celor necăsătoriţi. O  femeie, care o 
dădăcea pe prietena mea Dina, avea 
o altă versiune: „înainte de a-ţi găsi 
prinţul, trebuie să fii o prinţesă11.

Povăţuitoarea Dinei credea că 
o încurajează să crească spiritual.

In schimb, comentariul ei a dus-o 
la disperare.

„M i se părea că niciodată nu 
voi putea ajunge aşa ceva11, a m ăr
turisit Dina. „P e lângă aceasta, îmi 
transmitea ideea că de mine depinde 
dacă mă voi căsători sau nu. Şi 
dacă nu pot să fiu destul de bună?11

Ca şi îndemnul de a fi îm păcat 
cu propria situaţie, această afmnaţie 
comunică mesajul că „Tu nu eşti 
căsătorit(ă) fiindcă ceva nu este în 
regulă cu tine11 sau „încă nu meriţi 
pe cineva11. La fel se întâmplă şi 
când daţi glas presupunerii că 
prietenul/prietena dv. nu s-a căsăto
rit pentru că, în  m od sigur, D um 
nezeu trebuie să mai lucreze în 
viaţa lui/ei. Dumnezeu nu ne re
com pensează pentru maturitatea 
spirituală, dându-ne un soţ/o soţie!

Este evident că unii oameni 
foarte spirituali nu se căsătoresc 
niciodată. Iar mulţi dintre cei care 
trebuie să mai crească m ult din 
punct de vedere spiritual îşi găsesc 
partener mai devreme. Ajutaţi-i pe 
prietenii dv. să crească atunci când 
observaţi părţi slabe în viaţa lor. însă 
nu le transmiteţi persoanelor necă
sătorite mesajul că şansele lor ma
trimoniale depind de progresul lor!

3. „Eşti prea pretenţios/pre- 
tenţioasă.“

Afiându-mă acasă în concediu, 
stăteam cu prietena m ea din 
copilărie în bucătăria părinţilor ei 
şi vorbeam despre viaţă. Ea se 
căsătorise când avea optsprezece 
ani. Când m am a ei m-a auzit ex
plicând cât de greu este să găseşti 
bărbaţi agreabili, a tăcut repede 
această evaluare concisă a proble
mei mele.

De unde să ştiţi? mă gândeam. 
Nu aveţi nici o idee despre bărbaţii 
pe care îi cunosc eu. Şi, pe lângă 
aceasta, sunt peste patruzeci de ani 
de când aţi avut un prieten!

Mulţi oameni căsătoriţi cred că 
necăsătoriţii sunt, bineînţeles, 
exagerat de pretenţioşi, fiindcă îşi 
imaginează întâlnirile ca pe vre
mea când erau ei la liceu sau la 
facultate. Ei cred că  există un 
număr nelimitat de oameni dis
ponibili, iar cei care nu găsesc pe 
cineva sunt, desigur, prea selectivi.

Totuşi, când o tânără trece de 
douăzeci şi cinci de ani, situaţia se

schimbă drastic. Ea poate să nu mai 
întâlnească bărbaţi credincioşi acolo 
unde lucrează. Unele biserici au în 
tâlniri ale celor necăsătoriţi, însă 
deseori la aceste întâlniri sunt atraşi 
unii bărbaţi care nu sunt sănătoşi 
emoţional - sau cărora nu le place 
să-L urmeze pe Lsus. Eu cunosc multe 
femei atractive, cu o personalitate 
deschisă, religioase, care au mers 
ani de zile la astfel de întâlniri sociale, 
Iară a fi invitate la vreo întâlnire.

Ar putea exista vreo câteva fe
mei care continuă să caute un con
ducător spiritual dinamic, bine 
făcut, cu simţul umorului, atletic, 
romantic, care să poată susţine o 
familie cu un singur venit şi să vor
bească uşor despre sentimentele 
lui. însă cele mai multe femei 
creştine doresc doar să găsească 
un bărbat care îl iubeşte pe D um 
nezeu, în preajma căruia se simt 
bine şi care, cel puţin, încearcă să 
facă o carieră. Este aceasta o 
cerinţă prea mare?

4. „Ai vreun prieten deose
bit/vreo prietenă deosebită?44

Dacă prietenul/prietena dv. are 
pe cineva, o să aflaţi despre lucrul 
acesta. Dacă nu, atunci n-aţi făcut 
decât să aduceţi în discuţie un 
subiect dureros. A r putea să li se 
pară stupid că  trebuie să răspundă 
cu „nu“ la această întrebare, pare-se, 
pentru a suta oară. Persoanele . 
necăsătorite simt că doriţi să spună 
„da“ şi, când nu pot, au sentimen
tul unui eşec. Este ca şi când aţi în 
treba o femeie, care de ani de zile 
se luptă cu nefertilitatea: „Sunteţi 
deja însărcinată?11

De ce nu i-aţi întreba pe 
prietenii dv. necăsătoriţi ce au mai 
făcut în ultimul timp? Aceasta le 
dă şansa de a se concentra asupra 
lucrurilor pozitive din viaţa lor, iar 
nu asupra a ceea ce le lipseşte.

5. „Doar dacă ai mai slăbi
La o întâlnire festivă ţinută înainte 

de căsătoria prietenei sale, Jeane 
spusese că doreşte să aibă şi ea un 
prieten. Viitoarea mireasă, înaltă şi 
zveltă, răspunse: „Păi, dacă ai mai 
slăbi vreo zece kilograme, te-ar in
vita mai mulţi bărbaţi la întâlnire11.

Jignită, Jeane a întrebat: „V rei 
să spui că, dacă Dumnezeu mi-ar 
scoate în cale un bărbat, el nu m-ar 
dori acum?11
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„Nu, nu te-ar dori“ , răspunse 
prietena ei. „ îţi spun sincer, fi
indcă te iubesc".

Jeane mi-a m ărturisit mai târ
ziu: „A veam  im presia că spune că 
Dumnezeu le binecuvântează doar 
pe femeile slabe - că eu am atâtea 
defecte, încât nici unui bărbat nu-i 
va plăcea vreodată de m ine".

O altă prietenă afirma, ca un ecou 
al acestor cuvinte: „Toată viaţa mi 
s-a spus: ’Eşti atât de drăguţă la faţă! 
Doar dacă ai mai slăbi...’ Trebuie 
luată aceasta ca un com plim ent?11

Femeile care au sugerat pier
derea în greutate încercau să ajute. 
Observaseră că foarte mulţi b |rbaţi
- inclusiv creştini - apreciază o 
carte după coperţile ei. D ar este in 
sultător să sugerezi unei prietene 
necăsătorite că nici un bărbat n-ar 
accepta-o aşa cum este.

6. „Căsătoria nu-ţi rezolvă 
toate problemele.44

Când aveam cam treizeci de 
ani, am trecut printr-o serie de re
grete din cauza neîmplinirii visului 
meu de a avea un soţ şi familie. 
Uneori încercam  să le vorbesc al
tor prietene despre singurătatea şi 
dezamăgirea mea. De mai multe 
ori, câte o persoană căsătorită răs
pundea, oarecum nerăbdător: „Ei, 
căsătoria nu-ţi rezolvă toate proble
mele!" Unele au adăugat obositul 
corolar: „D oar îţi dă altele noi!“

Acest răspuns condescendent 
comunică două lucruri: primul, 
„Nu-mi pasă cum te simţi“ , iar al 
doilea, „H abar nu ai ce înseamnă 
căsătoria".

Nu cred că vreo persoană crede, 
într-adevăr, că toate problem ele 
dispar atunci când găseşte un soţ/o 
soţie. Oricine are prieteni căsătoriţi 
cunoaşte luptele şi decepţiile aflate 
de cealaltă parte a altarului. Cei mai 
mulţi dintre noi nu s-ar despărţi 
uşor de lucrurile la care ar trebui 
să renunţe pentru a deveni soţ/soţie 
şi pănnte. Cu toate acestea, multe 
persoane necăsătorite ar alege bu
curos o viaţă mai grea şi pe cineva 
cu caje să o împartă, în loc să tră
iască singuri o viaţă mai simplă.

7. „Sunteţi o persoană minu
nată! Nu-mi vine să cred că nu 
v-aţi căsătorit44

Ce este greşit în această afirmaţie? 
Este o discreditare subtilă a stării

civile a cuiva. Im aginaţi-vă cum  
v-aţi simţi dacă cineva necăsătorit 
v-ar spune: „Sunteţi o persoană 
m inunată. Nu-m i vine să cred că 
v-aţi căsătorit!"

Dacă doriţi să faceţi o afirmaţie 
pozitivă despre o persoană 
necăsătorită, de ce nu v-aţi opri la: 
„Sunteţi o persoană m inunată!"?

8. „De ce nu te-ai căsătorit 
până acum?44

Ei bine, tocmai acest lucru ar 
dori mulţi dintre noi să-l ştie! De 
ce nu ne-a dăruit Dumnezeu un 
soţ/o soţie, când atât de multe per
soane au?

Am putea da un răspuns, dacă 
am privi lucrurile dintr-o perspec
tivă omenească: „S unt timid(ă) şi 
oamenii nu m ă observă". „D i
ploma m ea universitară îi in
tim idează pe semeni." „Se pare că 
totdeauna sunt atras de femeile ne
corespunzătoare." Chiar: „Sunt 
p reaînalt(ă) [sau prea scund(ă)]".

însă numai Dumnezeu 
cunoaşte adevăratul motiv al sin
gurătăţii noastre. Poate că El ne va 
dărui pe cineva peste câţiva (sau 
mai mulţi) ani. Poate că  Dum
nezeu doreşte să lucrăm pentru per
soanele necăsătorite, în  num ăr din 
ce în ce mai mare. Poate că El 
dofeşte să ne păstreze liberi de gri
jile  sau piedicile căsătoriei (1 Cor. 
7,32-35). Sau probabil că D um 
nezeu vrea să creeze în  caracterul 
nostru ceva pe care numai sin
gurătatea îl poate realiza.

V ă rog, nu ne întrebaţi de ce nu 
suntem căsătoriţi. în  m ulte cazuri, 
nu alegem noi singurătatea.

9. „Trebuie să-l permiţi Dom
nului Isus să-ţi satisfacă nevoile.44

Cu siguranţă, D om pul Isus este 
adevăratul Iubit al sufletului nos
tru. Dacă noi credem că un soţ sau 
o soţie va satisface năzuinţele noas
tre cele mai adânci, greşim  în mod 
jalnic. Cu toţii avem nevoie să 
creştem în a ne întoarce mai întâi 
spre Domnul pentru împlinirea 
nevoilor noastre.

Dar, înainte de a-i cita prietenei 
dv. din Isaia 54,5 („Făcătorul tău 
este bărbatul tău"), gândiţi-vă la 
unnătorul lucru: aşa cum  arăta re
gretatul psiholog Bill Crabb, în 
grădina Eden, Adam se bucura de 
o părtăşie perfectă, neîntreruptă,

cu Dumnezeu. Şi totuşi, D um 
nezeu a spus: „N u este bine ca 
omul să fie singur" (Gen. 2,18). 
Dumnezeu n-a intenţionat nici
odată ca părtăşia noastră cu Divini
tatea să fie suficientă! El a creat 
relaţiile umane, inclusiv căsătoria, 
pentru a satisface unele dintre 
nevoile noastre relaţionale.

Nu le daţi de înţeles prietenilor 
dv. că, doar dacă ar fi destul de 
spirituali, atunci n-ar fi nici o 
problem ă că sunt singuri. 
Incurajaţi-i pe cei necăsătoriţi să 
se apropie de Isus, să-I permită să 
fie Cel mai bun Prieten al lor - şi 
să se îndrepte spre alţi pneteni 
creştini, pentru părtăşie. însă ac
ceptaţi faptul că, atâta vreme cât o 
persoană este necăsătorită, unele 
năzuinţe sănătoase, importante, 
vor răm âne neîmplinite şi va fi 
greu lucrul acesta.

10. „Dumnezeu a ales pe 
cineva în mod special pentru 
tine. Trebuie doar să aştepţi.44

Cei mai mulţi dintre noi nici nu 
ar visa să spună unui prieten/unei 
prietene: „D um nezeu o să te vin
dece de cancer" sau „N u-ţi face 
griji, vei putea să rămâi însărci
nată" . Şi totuşi, unii sunt siguri că, 
în acest domeniu, pot prezice vii
torul.

O pereche mai în vârstă, cu 
care am  vorbit la o conferinţă 
misionară, m-a asigurat că Dum
nezeu are un partener pentru fie
care. „Păi, sigur", spuse călduros 
unul dintre ei, „noi avem o 
prietenă care s-a căsătorit la 
şaizeci şi trei de ani!" (Gândul de 
a aştepta mai m ult de treizeci de 
ani nu m -a umplut deloc de bu
curie!)

Cu toate că ar fi frumos să cre
dem că fiecare se va căsători în 
cele din urmă, aceasta pur şi sim
plu nu este adevărat. Oameni din 
toată ţara, pe care îi cunosc - 
căsătoriţi şi necăsătoriţi - au obser
vat că există mai multe femei 
sănătoase emoţional, care s-au pre
dat Domnului Hristos şi care vor 
să se căsătorească, în  comparaţie 
cu numărul bărbaţilor care au 
aceste însuşiri.

A  le spune celor necăsătoriţi că 
Dumnezeu are pe cineva pentru ei 

' în viitor le-ar putea crea o speranţă
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falsă. De asemenea, i-ar putea in
fluenla să se concentreze asupra 
unor obiective greşite. Acest lucru 
poate fi mai acut pentru femei 
decât pentru bărbali. Când o tânără 
se priveşte doar ca viitoare sope şi 
mamă, poate că nu-şi va dezvolta 
niciodată darurile În alte domenii . 
De asemenea, s-ar putea confrunta 
cu o amarll dezamăgire când va 
descopen că rolul pentru care s-a 
pregătit toată viata, pur şi simplu, 
nu este disponibil. 

Darul speranţei 
Cei necă.~ătorili trec prin multe 

etape În felul cum simt sin
gurătatea. Unii aproape niciodată 
nu se gândesc la ea. Pentru alpi, 
singurătatea poate fi chinuitoare. 
Ei ar putea avea impresia că sexul 
opus i-a respins, că Dumnezeu i-a 
trădat şi că visul cel mai imponant 
al vlelii lor nu se va Împlini nici
odată. 

. La treizeci şi şase de ani, am 
ajuns ca, În mod obişnuit. să fiu 
Împăcată cu gândul că nu sunt 
căsătorită. Sunt copleşită de felul 

În care Dunmezeu mă foloseşte şi 
mă binecuvântează şi sunt entuzi
asmată de viata mea! însă cam cu 
o lună În urmă; acele sentimente 
dureroase de mânie şi disperare 
m-au năpădit iar. după ce o priete
nie serioasă luase sfârşit pe 
neaşteptate. 

Prietena mea căsătorită, Lor
raine, m-a surprins Într-o zi foane 
proastă. A stat jos şi m-a a~cultat 
În timp ce-mi vărsam suferinla şi 
tulburarea. A recunoscut că nici ea 
nu cunoaşte răspunsuri le . Mi-a 
amintit că Isus ş tie cum mă simt şi 
EI doreşte să mă mângâie. 

Apoi, după ce udasem o 
grămadă de batiste şi îmi rev[lf
sasem totul din inimă . ea a spus 
doar ce trebuia ... Ce altceva te mai 
pasionează?" m-a Întrebat. În
clinându-se ~pre mine pe scaun. 
"Ce vise mai ai - În afară de 
căsătorie Ş I familie - care Îţi fac 
inima să bată mai repede~" 

Ştergându-mi ochii. am început 
să gândesc ... Aş vrea să le vorbesc 
în continuare vecinilor mei despre 
Domnul Hristos. Şi mă ellluzias-

mează, efect, . , activitatea mea de 
instruire a unor scriitori şi editori 
creştini din alte \1iri. Aa, şi sunt 
câteva articole pe care doresc să le 
scriu ... h 

.. Ce POli face chiar acum cu 
privire la aceste vise?" m-a stimu
lat ea. Am Început să căutăm idei. 

Lonaine mi-a oferit două 
daruriîn ziua aceea. M-a acceptat 
aşa cum eram şi m-a ajutat să văd 
că, În timp ce unul dintre visele 
mele este Împiedicat să se Îm
plinca~că. există alte vise impor
tante, pline de satisfaetie. pe care 
pot continua să le realize7. Lor
raine mi-a dat speran\ă. 

Cuvintele prietenilor noştri 
căsători\i ne pot răni. Dar, Îndru
mate de către Duhul Sfânt, e le pot 
fi. de asemenea, uneltele prin care 
Dumnezeu ne vindecă. 

A( f'sr al lI( 01 a aparut pruna dara In 

Ţ(lday's \Vm"cm Magazmt' (mai/umil' 

199·0 ŞI ft'publlcat fn Ad"t:"nIi5f R/'· 
Vlt'W, 28 malflt' 1996 

Cuvinte pe care ne-ar plăcea să le auzim 

Care sunt unele cuvinte jJrin rare i-aţi putea Încuraja 
pe prietenii dv. necăsătorit;? 

"Uneori te invidiez." Putel ; fi 
pnnşi uşor În capcana de a vă con 
centra ,atenlia asupra a ceea ce 1111 

avem. [nsă îi puteti ajuta pe cei necă
sătorili să vadă - şi să fie Încânta\1 
de - lucrurile bune la care ar trebui 
să renunte dacă s-ar căsători. 

"Povesteşte-mi despre 
ocupatia/profesia ta." La prea 
multe Întâlniri ale femeilor, con
versa\ia se concentrează asupra 
sOlilor şi copiilor. Femeile 
necăsătorite se simt lăsate 
deoparte. Nouă ne place să ni se 
dea şansa de a vorbi despre lu
crurile imponante din viaţa noas
tră. Nu ne Îlltrebali doar ce facem, 
ci Întreba\i-ne ce ne place cel mai 

mult În l egătură cu serviciu I nostru 
~ .• are ,unt Visele pe care le avem 
pentru cariera noastră. Întreba\l-ne 
ş i despre pasiunile noastre' 

"Ai vrea să mergem Împreună 
la cwnpărături?" sau "Ai vrea să 
vii la un joc cu mingea mâine 
seară?" sau ., Vrei să te rogi pentru 
mine şi să mă iei la rost când le răs
pund urât copiilor?-' Pe scurt, 
orice lucru care le-ar permite celor 
necăsătorili dccesul În viata dv. 
Cere\i-ne să vă fim prieteni - ne-ar 
face plăcere aceasta' 

"Dwnnezeu este destul de . 
mare." De multe ori , când privim 
În jur, pare cert faptul că vom fi 
totdeauna singuri. Amintiţi-ne că 

Dumne7eul nostru plltemic şi iubi
lor este mult mai mare decât si
tua\iile În care nc aflăm. 
Povestiti-ne despre minunile din 
viata dv .. de~pre situa\iile .. impo,,
bile" În care DumneLeli a inter
veniI. Ajutali-ne să ne concentr:im 
atentia a~upra lui DumneLeu. 

"Eşti o persoană cu totul 
deosebită. Prietenia ta înseamnă 
mult pentru mine." Rar se Întâm
plă ca un bărbat sau o femeie să nu 
s imtă. uneori , singurătatea pentru 
toată viata ca o respingere. Spune
li-ne ce vă place la noi, cum ne-ali 
văzut progresând, de ce sunteli 
mândri de noi. Dati-ne de ştire că 
doriti să fiii În preajma noastră. 



Festivităţi de sfârşit de an 

la Institutul Teologic
Parcă totul a fost un vis. Din 

ziua când trăieşti bucuria admiterii 
şi până la serbarea încheierii celor 
opt semestre de cursuri, a  fi stu
dent la teologie este o experienţă 
incomparabilă, de vis - în ciiu^a 
faptului că visele au, uneori, sec
venţe de coşmar. întrebaţi-i însă pe 
cei care au intrat în ,,câm p“ în ul
timii ani (sau în ultimele decenii) 
şi veţi vedea că nostalgia după 
zilele de seminar transform ă chiar 
şi micile coşmaruri ale trecutului 
într-un vis frumos, învăluit în can
doarea adolescenţei şi a primei con
sacrări pentru lucrarea lui Dumnezeu.

Agăţat între Liceul Seminarial 
Adventist şi complexul de la Cemica, 
Institutul Teologic A dventist îşi 
duce existenţa patriarhală, întinzân- 
du-şi tot mai viguros cortul sub pri
virile trecătorilor. în  speranţa acre
ditării de către forurile naţionale 
(CNEEA) şi internaţionale (Depar
tamentul de educaţie al Conferinţei 
Generale), Institutul aşteaptă acredi
tarea lui Dumnezeu în mod activ şi 
ca în durerile facerii. în  acest con
text, festivităţile de sfârşit de an se 
înscriu în procesul educaţional ca 
şi cursurile regulate, contribuind 
totodată la susţinerea bunului nume 
al unei instituţii de care biserica de 
astăzi şi de mâine nu se poate lipsi.

Pentru promoţia 1996, zilele de 
29-30 iunie au fost printre cele mai 
fericite din viaţă. începând cu Sabatul 
petrecut în excelenta casă a Adună
rii Creştine, pe care această ramură 
evanghelică, în frunte cu dr. Soco- 
teanu, ne-a pus-o la dispoziţie, ser
barea ne-a adus surprize plăcute.

Şcoala de Sabat a redus sala, în 
mod aproape inevitabil, la rolul de 
spectatori. O  singură grupă, formată 
în special din profeson, a fost con
dusă de absolventul Norbert Cristea. 
După ce î-am judecat, după obicei, 
atât pe vinovaţii beniamiţi, cât şi

Florin Lăiu

pe israeliţii legalişti şi superstiţioşi, 
am tras nişte concluzii de tipul: „Cum 
ar fi trebuit să fie dacă.. .“ . Uitasem 
să vă spun că minutele misionare 
au fost prezentate în limba rusă de 
fratele Kruşeniţki, vicepreşedintele 
Diviziunii Euro-Asia, în  traduce
rea lui Slavik Kocimari. Ni s-au re
latat izbânzi ale Evangheliei în 
oraşele fostei Uniuni Sovietice.

Predica a fost ţinută de fratele 
Adrian Bocăneanu, preşedintele 
uniunii noastre, care ne-a reamintit 
că iubirea lui Dumnezeu, atât în 
profunzimea ei, cât şi în coordonatele 
ei, este cu totul diferită de iubirea 
omenească. Sala, prevăzută cu aer 
condiţionat, şi liniştea, rămasă parcă 
din timpul săptămânii în atmosfera 
sălii, ne-au ajutat să regândim acest 
subiect, cel mai profund şi mai en
tuziasmam care se poate predica. 
Grupul vocal „îngeml alb'1 din 
Chişinău, precum şi corul „îngeri
lor" noştri de la Institut (îmbrăcaţi, 
după obicei, în costum negru!), au 
transformat ziua într-o sărbătoare 
de proporţii istorice.

Intrasem în sală cu o anumită 
îngrijorare: vor reuşi, oare, ai noştri 
să menţină în timpul serviciului di
vin şi în pauze, în sală şi pe holuri, 
liniştea specifică acestui loc? Vizi
tasem adunarea aceasta în câteva 
rânduri şi fusesem frapat de respec
tul arătat locului de închinare de 
către creştinii adunaţi acolo. Dacă 
cineva nu ştie cum arată adevărata 
linişte, îl invităm să participe la un 
serviciu divin obişnuit în Adunarea 
Creştină de pe strada Dr.Felix. Am 
fost bucuros că în dimineaţa de Sabat 
s-au purtat şi fraţii noştri la fel. însă 
n-am înţeles de ce atmosfera aceasta 
n-a rămas până la sfârşit. Poate pentru 
că subiectul ordinii nu pare să facă 
parte dintre „cele zece ordine“ ?

Plecând spre casă, două surori, 
opritp pe trotuarul de vis-ă-vis, mă 
întreabă: „Frate, nu vă amintiţi 
care este a doua caracteristică a 
iubirii lui Dumnezeu? C ă pe prima 
şi pe a treia le ştim!“ Le-am 
răspuns, de pe trotuarul meu:
„Este realistă!"

După-am iaza Sabatului a oferit 
Institutului ocazia de a se autopre- 
zenta publicului adventist. Pornind 
de la cuvântul rectorului (fi. Nelu 
Dumitrescu) şi încheind cu acela al 
capelanului (fr. Daniel Nae), fie
care profesor a prezentat specificul 
catedrei sale. Găsesc aici ocazia să 
spun că am motive să fiu mândru de 
colegii mei.

Corul bărbătesc al studenţilor 
şi „îngerii albi“ de la Chişinău au 
menţinut tonusul sărbătoresc, nobil.

A doua zi, obosiţi după un Sabat 
plin de em oţiile întâlnirilor şi după
o noapte mai scurtă, înarm aţi cu 
bilete căutate din vreme, cei peste
o mie de spectatori - doar o mică 
parte dintre cei ce ar fi dorit să par
ticipe - au umplut Sala Radio. Fa
miliile studenţilor, prietenii şi 
prietenele lor, diverşi invitaţi, fa
miliile profesorilor au constituit 
publicul căruia i se rezervase această 
sărbătoare. Singurul gust amar 
care ne-a rămas este că n-am putut 
oferi bilete tuturor celor care ar fi 
dorit să se bucure îm preună cu noi, 
că în iureşul pregătirilor noastre 
am scăpat din vedere unele nume 
pe care n-ar fi trebuit să le uităm.

Festivitatea de absolvire s-a 
desfăşurat sub deviza „V oi sunteţi 
lum ina lumii“ , aleasă de absol
venţi după cuvintele latine încrus
tate pe sigla Institutului nostru - 
care, la rândul ei, im ită sigla Insti
tutului A dventist din Collonges.

După cuvântul de bun venit, adre
sat de fr. prof. Valentin Dănăiaţă, 
şi după obişnuitele introduceri fes
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tive - cor, imn, rugăciune, cor, toţi 
profesorii de pe scenă ne-am pomenit

I dintr-o dată subiecţi ai unui examen 
| neaşteptat şi emoţionant, sub micro

fonul magic al absolventului Sorin 
Petrof Sperăm că ne-am... „descurcat".

A  urmat istoricul clasei, cu 
diapozitive prezentate şi comentate 
într-un umor de bun gust, surpriză 
pregătită de absolventul Robert Io- 
sub, după care prof. Florin Lăiu, 
dirigintele, a făcut pentru ultima 
dată apelul clasei, schiţând - într-un 
stil specific - portretul personali
tăţii fiecărui student

A urmat un solo vocal al lui Ma- 
rius Munteanu, şeful clasei. Florian 
Ristea a prezentat apoi ţinta clasei, 
în numele tuturor colegilor lui, după 
care octetul seminariştilor a cântat 
„N e-a trim is". A venit la microfon 

| Valentin Petreacă, recitând, în 
| maniera cea mai convingătoare,
| poezia clasei: „S ă fim lum ină“ . 
j Corul studenţilor, sub bagheta
I sensibilă a fr. Adalbert Orban, pro- 
; fesor de armonie teologică şi de 

muzică sistematică, a dominat tot 
timpul scena, intercalând, între in
tervenţiile literare, coruri impre
sionante şi pline de trăire creştină 
adventistă. Nu putem ignora gestul 
„îngerilor alb i", care au venit şi 
aici să ne dea, în mod involuntar, 
lecţii de m uzică adevărată. Ei au 
reprezentat totodată grupul basara
bean din clasa de absolvire. La fes
tivitate s-au bucurat îm preună cu 
noi şi alţi pastori şi lideri ad
ventişti din Republica Moldova.

Un tânăr şi sensibil violonist, 
student la conservator, a îm bogăţit 
programul nostru cu un mesaj 
sonor potrivit acestei ocazii.

A  urmat cuvântul studentului 
Eugen Chirileanu, un Elihu care s-a 
adresat absolvenţilor în numele 
colegilor mai mici. „N u ne pare 
rău că plecaţi, pentru că mergeţi 
acolo unde sunteţi aşteptaţi, unde 
este nevoie de voi. Duceţi-vă, şi 
spuneţi-le că venim şi noi!"

Tradiţionalul cuvânt de trim ite
re a fost rostit de fr. Adrian Bocă- 
neanu. De la zâmbetele nevinovate 
ale prezentărilor din prim a parte a 
programului, s-a putut trece la 
emoţii mai profunde şi mai înalte, 
emoţii cereşti, generate de senti- 
mentul prezenţei lui Dumnezeu. în

timp ce absolvenţii şi soţiile lor for
maseră un semicerc în  faţa corului 
studenţesc, cuvântul de trimitere a 
venit ca o nigădune de binecuvântare, 
ca un glas al Spiritului, în care am 
simţit încurajarea şi făgăduinţa că 
nu luptăm singuri, că Dumnezeu 
este alături de noi. într-o solemni
tate adâncă, nepământeană, ca indi
vizi şi ca  familii, băieţii pe care-i 
văzusem crescând sub ochii mei 
primeau acum cuvinte vibrând de 
simţul răspunderii, de sentimentul 
iubirii şi călăuzirii A celuia care 
ne-a trimis ca pe nişte oi în mijlocul 
lupilor. Una dintre tinerele soţii 
rămase în sală s-a ataşat grupului 
de pe scenă lângă soţul ei, purtând 
în braţe fetiţa, care va contribui şi 
ea, în felul ei, la încheierea lucrării.

în mod natural, unii au gustat 
mai mult umorul „inevitabil" al 
unor intervenţii din prim a parte a 
programului. D ar pentru cei mai 
însetaţi de prezenţa lui Dumnezeu, 
solemnitatea trimiterii, încheiată 
cu binecuvântarea aaronică, a fost 
cu siguranţă punctul culminant. In 
faţa grupului absolvenţilor, pentru 
a pecetlui acest mom ent, octetul a 
cântat, în numele lor, „Domnul ne-a 
chem at". Fratele Nelu Dumitrescu a 
înmânat, apoi, certificatele de ab
solvire, în aplauzele sălii, în timp 
ce sora Ştefania Cuemjiev a oferit 
flori absolvenţilor.

Au unnat cuvintele de 
mulţumire adresate de absolvenţii 
Magyarossi Bam a şi Daniel Cu- 
cuteanu; mulţumiri adresate pro
fesorilor pe nume, celor prezenţi 
(pe care absolvenţii i-au răsplătit 
cu flori şi îm brăţişări) şi celor ab
senţi (profesori invitaţi de la U ni
versitatea Bucureşti sau de la uni
versităţile adventiste din străinătate). 
De asemenea, au prim it flori şi cu
vinte de recunoştinţă reprezen
tanţii uniunii, soţiile profesorilor, 
surorile secretare şi alţii. Ne-am 
bucurat, în acest cadru, şi de 
prezenţa neuitatului frate Gheor- 
ghe Indricău, acoperit de nobleţea 
perilor albi, care a fost, timp de de
cenii, profesor al Seminarului A d
ventist - profesor al profesorilor de 
astăzi.

După imnul final, cântat cu 
toată sala, o  rugăciune simţită şi, 
cu siguranţă, auzită în cer, a fost

rostită de fr. prof. Faluvegi Dezi- 
deriu. Festivitatea s-a încheiat cu 
coralul „Prin El vom lum ina", 
după care studenţii au părăsit scena 
în ordine, în acordurile pianului şi 
aplauzele sălii.

Afară au urmat alte momente 
emoţionante, întâlniri cu atâţia 
prieteni veniţi să participe la bucu
ria noastră, fotografii, îmbrăţişări, 
mom ente în care întotdeauna 
uităm să facem  tot ce ne-am 
propus.

După ce s-a risipit mulţimea, 
dar nu şi vraja serbării, clasa de ab
solvire a ţinut să mai aibă o ultimă 
întâlnire „de fam ilie" cu pro
fesorii. în  incinta liceului adventist 
unde au fost ţinute cursurile în 
acest an, clasa a dat o recepţie 
binevenită, încheiată cu cuvinte de 
rămas bun, cu urări şi îmbrăţişări.

Era vremea să plecăm, dar toţi 
sim ţeam că nu puteam  pleca, 
sim ţeam  că trebuie să spunem  
anum ite cuvinte pe care nu le gă
seam.

Cu amărăciunea că nu mi-am 
luat rămas bun de la fiecare în mod 
individual, dar cu speranţa că ne 
vom mai putea întâlni în ocazii 
deosebite, am răm as ultim ul în 
curtea liceului. D ar nu singur, 
îm preună cu absolventul Florin 
Asanache şi soţia lui, simboluri ale j 

unui tineret pastoral afectuos şi 
sensibil, am rămas la taclale, „ca 
pe vrem uri", până la căderea um
brelor.

A doua zi, am întâlnit alţi trei 
absolvenţi care mi-au mărturisit că 
se simt foarte afectaţi de această ru
pere de şcoală. Am fost înviorat 
însă, văzând hotărârea lor de a 
sluji în câmpul Evangheliei.

După toate cele trăite în această 
şcoală fierbinte şi plină de nepre
văzut, sub semnul tranzienţei 
pământeşti şi al favorii Domnului 
nostru, n-aş putea semna această 
tentativă de reportaj fără un cuvânt 
adresat absolvenţilor „m ei":
„B ăieţi, puteţi uita greaca, chiar 
şi A pocalipsa^ dar nu uitaţi lecţia 
de um ilinţă a îndrum ătorului nos
tru divin! Şi, acolo unde sunteţi 
acum, rugaţi-vă pentru cortul 
acestei şcoli care v-a dat cel mai 
nobil sens în viaţă şi pentru eterni
tate" .
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Sâ fim lumina

Prea mult amar e-aici şi întuneric! 
Se-aşteaptă cineva să intervină 
Şi, străpungând văzduhul luciferic, 
Să-mprăştie dulceaţă şi lumină.
Prea multă-nstrăinare şi cruzime 
E-n ju ru l nostru şi e numai fu m ... 
Umplute cu absurd şi fără rime 
Sunt cântecele veacului de-acum.

Chiar cele zece torţe înălţate 
Le stinge duhul lumii într-un râs...
- Se vrea, fă ră  lumină, libertate 
Şi raiul pe păm ânt fără  Isus -.

Noi învăţăm nu doar să ducem torţe,
Nu doar să spargem oalele de lut,
Ci am, primit nestăvilite forţe 
Să fim  lumină-aproapelui pierdut.
Noi am primit în suflete tăria 
De-a trece peste şerpi şi peste regi, 
Trăindu-ne pe rug apostolia -  

Să fim  lumini înalte şi întregi.
De-aceea Domnul cerului ne trece 
Prin acest veac de umbre şi de gropi,
Ca să-nvăţăm, căliţi de nota zece,
Să fim  lum ini pe dnim, şi nu doar popi.

M ai buni ca alţii nu  suntem, în sine,
Şi nu avem în carne foc mai sfânt,
Dar Spiritul lui Hrist ne întreţine 
Să fim  lum ină lină pe pământ.
Şi glasul ni-i strigare, nu descântec; 
S-audă chiar şi morţii vom striga.
Să vindecăm pe cei robiţi de pântec,
Să fim  lumină, zbor şi osana!
Chiar când, ţinuţi de umbre, tot mai za,cern 
P nn baştina şi mlaştina de-aici,
Noi, cetăţeni ai cerului, ne facem  
Să fim, lum ini de sori,, nu licurici.
Plecăm în câmp, la proba de credinţă,
Pe drum de neîntors, doar cu Isus.
Prin El vom căpăta şi biruinţă,
Să fim  în veci lumini, fără  apus.

de Florin Lăiu

V____________________________)

N
în urmă cu patru ani, Insti

tutul Teologic a primit din par
tea bisericii o grupă masivă de 
tineri, predaţi Domnului pen
tru pregătire în vederea slujirii.

Astăzi a venit ziua când 
să fie redaţi bisericii, care îi 
trimite cu încredere, dar şi cu 
îngrijorare în lanul bogat al 
Evangheliei.

Astăzi vă predăm în grija 
Aceluia care vă poate feri de 
orice cădere şi care vă va folosi 
pentru încheierea uriaşului pro
iect al predicării Evangheliei.

Membrii bisericii vă 
aşteaptă cu nerăbdare şi cu 
speranţă. Ei vă privesc ca pe 
soli ai Marelui împărat, care 
să le aducă bucurie, mângâiere, 
îndrumare şi viziune.

Acum părăsiţi „viaţa de 
şcoală11 pentru a intra în 
„şcoala vieţii". care este 
mult mai dură decât festivi
tatea aceasta de încheiere.

Vă recomand ca, în cali
tate de slujitori ai Evangheliei, 
să alergaţi mereu la Izvor, la 
Isus, cu vasul vostru gol pen
tru a fi umplut. Ferice de 
aceia care trăiesc nu din ceea 
ce au, ci din ceea ce primesc.

„V ă rog fierbinte înaintea 
lui Dumnezeu şi înaintea lui 
Hristos Isus, care are să 
judece viii şi morţii şi pentru 
arătarea împărăţiei Sale. 
propovăduiţi Cuvântul şi 
stăruiţi asupra lui la timp şi ne 
la timp, mustraţi, certaţi şi în
drumaţi cu toată blândeţea şi 
învăţătura... Fiţi treji în toate 
lucrurile, răbdaţi suferinţele, 
faceţi lucrul de evanghelist şi 
împliniţi-vă bine slujba."

Domnul vă oferă părtăşia 
cu El şi ucenicia lui Hristos. 
Cu o ardoare nerăbdătoare, 
îngerii aşteaptă conlucrarea 
noastră. El v-a chemat să vă 
aibă cu Sine o vreme şi apoi 
să vă trimită să propovăduiţi. 
V-a chemat ca să vă poată 
trimite ca martori ai Săi. V-a 
chemat ca să vă pregătiţi pen
tru întâlnirea cu Dumnezeul 
vostru şi să aduceţi şi pe alţii 
la această întâlnire.

Vă trimitem ca să deveniţi 
desăvârşiţi ca lucrători, dar şi

desăvârşiţi în caracter şi ase
menea lui Isus, să daţi dovadă 
de hărnicie, iar lucrarea voastră 
să fie făcută cu exactitate şi 
cu răspundere. Dacă vă veţi 
aştepta la mult, veţi lucra 
mult. Isus aşa a făcut.

Vă trimitem să răspândiţi 
în jur o atmosferă de nădejde 
şi curaj, neuitând că Isus aşa 
a făcut. Faceţi-vă obiceiul 
să petreceţi în fiecare zi 
măcar o oră cu Isus, astfel ca 
toţi să vă găsească în Casa 
Tatălui vostru. Isus aşa a 
făcut. Căutaţi să mulţumiţi, 
să onoraţi şi să proslăviţi pe 
Tatăl vostru în lucrurile 
obişnuite ale vieţii. Nu lăsaţi 
ca grijile lumeşti să vă jefu
iască de lucrurile cereşti. Vă 
trimitem să mijlociţi între vii 
şi morţi şi să smulgeţi cât 
mai multe suflete din foc.

Vă trimitem ca pe nişte oi 
în mijlocul lupilor, ca pe nişte 
osândiţi la moarte, ca să fiţi o 
privelişte pentru lume, îngeri 
şi oameni. Vă trimitem ca pe 
nişte împuterniciţi, să-i rugaţi 
fierbinte pe oameni să se îm
pace cu Dumnezeu. Duceţi-vă 
la toată lumea la care aţi fost 
trimişi şi predicaţi Evanghe
lia veşnică tuturor oamenilor, 
din orice seminţie, neam, 
limbă sau popor.

Vă trimitem, căci porunca 
Domnului este grabnică. Pe 
drum, propovăduiţi şi ziceţi: 
„împărăţia cerurilor este 
aproape!" „Duhul Domnului 
să fie peste voi... ca să vestiţi 
săracilor Evanghelia. El v-a 
trimis ca să tămăduiţi pe cei 
cu inima zdrobită, să propo
văduiţi robilor de război eli
berarea şi orbilor căpătarea 
vederii, să ridicaţi pe cei 
apăsaţi şi să vestiţi anul de în
durare al Domnului!"

Vă somăm înaintea lui Dum
nezeu, să păstraţi, ca pe lumina 
ochilor, moştenirea spirituală 
a părinţilor noştri, a bisericii 
advente şi credinţa dată sfin
ţilor odată pentru totdeauna.

Domnul să facă să lu
mineze faţa Lui peste voi.

din cuvântul de trim itere

rostit de preşedintele uniunii
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A
ceastă întâmplare s-a 
petrecut când A na avea 
şase ani. M am a ei 
aştepta un nou-născut, 
de aceea A na a stat aproape toată 
iam a la m ătuşa ei, M innie. După 

naşterea surioarei sale, Ana s-a 
întors acasă.

Când Ana a plecai de la ea, 
mătuşa Minnie i-a făcut cadou un 
minunat set de porţelan pentru 
ceai. Setul avea patru căni şi farfu
rioare cu chenar 
aurit. Mai era şi un 
vas pentru zahăr, 
unul pentru frişcă 
şi un mic ceainic.

Ana era 
mândră de setul de 
ceai. Tatăl ei i-a 
spus astfel: „T re
buie să-l punem 
sus, ca să nu se 
spargă".

Tatăl a luat 
două cuie şi a fixat 
o cutie de lemn pe 
peretele din dorm i
torul Anei. Din cu
tia de lemn a făcut 
un dulap cu două 
rafturi. Acolo, 
setul de ceai, la 
care ea ţinea tare
mult, putea fi văzut şi admirat, dar 
era şi protejat de degetele celor 
mici.

Peste câteva zile, tatăl s-a 
întors acasă de la cumpărături. 
Avea în mână o pungă albă de 
hârtie. Ana ştia că în pungă sunt 
bomboane cu mentă. Ea cunoştea 
şi motivul pentru care tatăl ei le 
cumpărase. El avea ulcer la stomac 
şi, în zilele acelea, oamenii 
foloseau bom boane cu mentă ca să 
nu-i mai doară stomacul.

0 pmiuk de coţii 
pewku (u M li

Ruth Anneke

Tatăl ştia că A na văzuse punga 
cu bomboanele mentolate. D e ase
menea, el ştia că ei îi plac bom 
boanele cu mentă, de aceea i-a dat 
şi ei una. Apoi i-a spus: „O  să pun 
aceste bomboane pe raftul de sus 
din dulapul tău. Tu ştii că nu tre
buie să te atingi de ele“ .

„D a“ , spuse Ana, „ştiu. Sunt 
medicamentele tale."

A na a ieşit afară la  joacă. D ar 
s-a întors repede în casă. A  intrat 
în dorm itor şi stătea în faţa dulapu
lui, privind în sus. Se putea vedea 
marginea acelei mici pungi albe.
Ei îi mai trebuia o bom boană men- 
tolată.

Ştia că sunt ale tatălui ei. Şi 
totuşi...

întinse m âna spre dulap, dar nu 
putea ajunge la el, nici dacă se 
înălţa pe vârful degetelor. Se duse 
la bucătărie şi luă de acolo o cutie 
mai mare, în care se ţineau cuiele.

Familia ei folosea aceste cutii în 
loc de scaune.

Ea îm pinse cutia până sub du
lapul său. Acum putea ajunge la 
setul de ceai de pe raftul de jos. 
însă la raftul de sus tot nu ajungea. 
S-a prins de o parte a dulapului şi 
a început să se ridice ţinându-se de 
ea.

Vă aduceţi aminte, v-am spus 
că tatăl folosise două cuie ca să 
fixeze dulapul. Cuiele erau destul 

de mari ca să poată 
susţine dulapul, 
setul de ceai şi bom
boanele cu mentă, 
dar ele nu o puteau 
ţine şi pe Ana.

Deodată s-a 
auzit un troznet! 
Ana, dulapul, 
cănile, farfurioarele 
şi bomboanele men
tolate au căzut la 
pământ. M ama a ve
nit în fugă. O luă de 
jos pe Ana şi bom
boanele. Apoi 
am ândouă au adu
nat toate cioburile 
din setul de ceai al 
Anei. Cănile, farfu
rioarele, vasul pen
tru zahăr, cel pentru 

frişcă şi ceainicul, toate erau 
sparte.

Adulţii folosesc un cuvânt 
atunci când vor să spună că dorim 
ceva ce nu ne aparţine. Aceasta se 
numeşte poftă.

Când poftim ceva, suntem în 
stare să spargem în bucăţi ceea ce 
deja avem. Şi foarte des nici măcar 
nu obţinem ceea ce am poftit.

A dventist  Review, ianuarie 1996
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Interviu

Leo Ranzolin /vicepreşedinte al Conferinţei Generale

In cursul lunii mai, fratele Leo Ranzolin, vicepreşedinte al Conferinţei 
Generale, s-a aflat la Ploieşti, unde a prezentat Cuvântul Domnului timp 
de zece zile, în noua sală a comunităţii Sion. înainte de a pleca, dânsul a, 

acordat acest interviu pentru cititorii Curierului Adventist.

Iubite frate Ranzolin, fiind 
originar din Brazilia, care au fost 
simţămintele dvs. în cursul 
acestei vizite în România?

Intr-adevăr, este o  bucurie 
deoesbită să faci parte din marea 
familie latină din lumea întreagă. 
Am fost foarte entuziasm at să fac 
cunoştinţă cu Rom ânia - a cincea 
naţiune latină - şi voi rămâne cu 
amintiri plăcute în urm a vizitei 
mele aici. Cu aproape 800.000 de 
membri, Brazilia este a doua ţară 
din lume în ce priveşte numărul 
membrilor din biserica noastră.
Cea mai preţioasă moştenire este 
faptul că membrii noştri sunt, cu 
adevărat, angajaţi pentru a doua ve
nire a Demnului Hristos. Ca şi în 
România, se manifestă multă ar
doare şi entuziasm pentru lucrarea 
Domnului. Cred că tinerii sunt cei 
care, prin participarea lor la ac
tivităţile bisericii, îi dau o altă faţă.

Aţi lucrat foarte mulţi ani în 
departamentul tineretului. Aţi 
vrea să ne vorbiţi m ai mult 
despre rolul crucial al tinerilor în 
viaţa şi creşterea bisericii?

In ţările şi diviziunile în care 
tinerii au un rol vital şi reprezintă 
majoritatea mem brilor bisericii, lu
crarea înaintează repede. în  unele 
diviziuni, ei reprezintă cam 60%  - 
70%. Bunul cel mai de preţ este en 
tuziasmul şi im plicarea lor în ac
tivităţile bisericii.

In Brazilia, când intri în biserică 
în timpul Şcolii de Sabat, de pildă, 
poţi observa că jum ătate dintre in
structori sunt tineri. Ei se află în 
fruntea multor activităţi! Asociaţia 
tinerilor adventişti a fost tram bu
lina, catalizatorul, locul în care ei
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pot lucra îm preună şi pot implica 
alţi tineri. Acest lucru îi ajută să-şi 
exerseze şi să-şi dezvolte deprin
derile şi, totodată, să crească din 
punct de vedere spiritual. Cea mai 
mare primejdie pentru tineri este 
să plece în lume şi să înceapă să 
bea din fântânile crăpate ale m ate
rialismului şi ale spiritului lumesc 
şi să fie asimilaţi în anturajul celor 
care nu îl iubesc pe Domnul.

Care sunt programele speci
fice de tineret, p e  care le consi
deraţi de cel m ai m are succes?

Programul numărul unu este 
Asociaţia tinerilor adventişti. în 
majoritatea ţărilor din Africa, Asia 
şi a celor latine, tinerii se întâlnesc 
în fiecare Sabat după-amiază, pe la 
ora 4:30 sau 5. Conducerea bisericii 
pregăteşte programe care ţin cont 
de nevoile spirituale, educaţionale, 
sociale şi fizice. A ceste programe 
le îmbogăţesc pe cele prezentate 
de către tineri şi îi ajută să crească 
în Domnul Hristos. Această A so
ciaţie a tinerilor din biserică poate

ajuta foarte mult tineretul şi biserica 
printr-o serie de activităţi. Vocea 
tinerilor a fost un program cu totul 
deosebit, în cadrul căruia tinerii au 
ţinut ei înşişi întâlniri de evangheli
zare. Există un manual care îi ajută 
să le organizeze. D e asemenea, ei 
se im plică în activităţi legate de 
date calendaristice, cum sunt pro
gramele de Ziua mamei, Ziua eroilor 
etc. Sunt fericit când văd uim i
toarea dezvoltare a programului 
Clubul exploratorilor în  România, 
într-un timp atât de scurt.

Este un loc în activităţile 
bisericii şi pentru vârstele ceva  
m ai mici - adolescenţii?

Este necesar ca adolescenţii să 
fie cuprinşi în activităţile bisericii. 
Cred că, în România, corurile tinerilor 
au fost o adevărată binecuvântare. 
Prin înfiinţarea unei puternice Aso
ciaţii a tinerilor adventişti, ei pot fi 
chemaţi să facă lucruri mai mari 
pentru Domnul. Adolescenţii din 
multe ţări sunt cuprinşi şi în Clubul 

(continuare în pag. 17)

Seară de seară, zeci de copii au ascultat, fermecaţi, 
povestirile amazoniene alejr. Ranzolin



Cum aplicăm astăzi sfaturile Spiritului Profetic 
referitoare la literatura beletristică?

Problema literaturii şi a 
prezenţei ei în sălile de clasă 
adventiste este un subiect 
care revine la fiecare con
venţie a profesorilor. In 
încercarea de a clarifica 
poziţia bisericii, s-a format 
un comitet reprezentativ ai 
departamentelor educaţiei 
din biserică pentru a studia 
cu atenţie acest subiect.

Raportul pregătit de 
acest comitet a fost reco
mandat Departamentului 
Educaţiei de la Conferinţa 
Generală şi apoi Comitetu
lui de toamnă din anul 1971 
unde, după câteva schimbări 
minore, a fost acceptat şi tri
mis înapoi la Departamentul 
Educaţiei pentru a fi aplicat.

Voi prezenta în para
grafele următoare, în rezu
mat, conţinutul acestui ghid 
ce are ca scop trasarea unor 
direcţii în procesul de pre
dare a literaturii în şcoli.

„Scopul suprem al pro
fesorului trebuie să fie acela 
de a desăvârşi atât caracte
rul său, cât şi pe al elevilor 
săi. Profesori, candelele să 
vă fie curăţate şi aprinse! îi) 
acest fel, ele vor lumina nu 
numai pe elevii voştri, ci vor 
trimite raze claie şi distincte 
în căminele elevilor, între 
vecinii lor şi mai departe, în 
întunecimea morală a lu
mii." (Counsels to Parents 
and Teachers, pag. 68)

Literatura. în general, 
are ca obiect impresiile 
umane, aspiraţiile sale, 
gândurile, acţiunile şi re
alizările omului, fie bune, 
fie rele. Literatura selectată 
pentru şcolile adventiste tre
buie să conducă la dezvol
tarea armonioasă a omului.

Prezentăm  in această rubrică u l

tim a parte  a articolului de sm teză  

scris de prof. Carmen  Rusu, de la 
Institutul Teologic Adventist.

Ea poate fi reală sau de 
ficţiune, poate avea ca ori
gine surse religioase sau 
seculare. Oferind o perspec
tivă cuprinzătoare asupra lu
mii, literatura îl poate ajuta 
pe cititor să găsească soluţii 
la problemele sale asupra 
originii, naturii şi destinului 
său, accentuând adevărul, 
cinstea şi frumosul. Studiul 
literaturii îl confruntă pe elev 
cu realitatea, explorează 
întrebări semnificative şi in
troduce ideile în contextul 
lor istoric. El oferă o bază 
pentru dezvoltarea discernă
mântului şi îi încurajează pe 
elevi să-şi folosească spiritul 
critic şi să facă distincţie 
între operele bune şi cele 
rele.

Studiul literaturii trebuie 
să sprijine premisa funda
mentală că Dumnezeu este 
Creatorul şi susţinătorul 
pământului şi al întregului 
univers şi că El este sursa 
cunoaşterii şi a înţelepciunii. 
Literatura autentică va con
firma adevărul că Dum
nezeu l-a creat pe om după 
chipul Său şi va ajuta la re
staurarea acestei imagini, 
dezvoltând credinţa în Dom
nul Hristos. Ea va dezvolta 
consacrarea pentru lucrarea 
lui Dumnezeu şi dorinţa de 
a sluji omenirii.

Filosofia pedagogică ad- 
ventă susţine că Dumnezeu 
poate fi cunoscut cel mai 
bine prin revelaţia divină 
care ne descoperă natura şi 
scopurile Sale. Obiectivele 
predării literaturii în şcoala 
adventistă vor fi, aşadar, în 
armonie cu această revelaţie, 
în special aşa cum este ea 
prezentată în Scriptură şi în 
scrierile sorei Ellen White.

Predarea literaturii în 
şcolile adventiste trebuie să 
aibă ca accent principal for

marea caracterului. Trebuie 
să transmită elevilor idealuri 
spirituale, convingeri, atitu
dini şi valori ale bisericii şi, 
de asemenea, să-i încurajeze 
pe elevi să devină cetăţeni 
cinstiţi, supuşi legii, creştini 
conştiincioşi şi loiali.

Studiul atent al 
sfaturilor sorei White şi 
poziţia generală faţă de prin
cipiile lecturii indică faptul 
că studiul literaturii seculare, 
efectuat sub supravegherea 
profesonilui, al literaturii 
bazate pe principii ale 
adevărului, este o acţiune le
gitimă în şcolile adventiste.

Literatura acceptabilă, 
indiferent sub ce formă, 
reprezintă o formă de artă 
autentică şi trebuie să fie 
predată în aşa fel, încât ele
vii să devină conştienţi de 
calităţile ei estetice, de fru
museţea cuvântului şi a 
structurii, a ritmului şi rimei, 
a luminii şi umbrelor. Pro
fesorii trebuie să le împărtă
şească elevilor dragostea 
pentru ce are literatura mai 
bun, pentm ca ei să poată 
învăţa s-o aprecieze şi să 
folosească principiile ei 
atunci când ei înşişi vor dori 
să scrie.

în esenţă, literatura stu
diată în şcolile adventiste va 
avea următoarele caracteris
tici:

a. Va fi artă autentică.
Ea va conduce la înţelege
rea naturii omului în socie
tate şi va fi compatibilă cu 
valorile adventiste.

b. Va evita senzaţiona
lul (exploatarea sexului şi 
violenţa) şi sentimentalis
mul (exploatarea sentimen
telor în detrimentul unei 
perspective sănătoase şi 
echilibrate asupra vieţii).

c. Nu va fi caracterizată 
de profanare sau de limbaj 
violent şi vulgar.

d. Va evita elementele 
care fac ca răul să pară atră
gător şi de dorit, iar binele 
să apară neinteresant, ridi
col.

e. Va evita povestirile 
simpliste, în care se face 
prea mult uz de suspans sau 
sunt supradominate de in
trigă şi care încurajează ast
fel o lectură grăbită şi 
superficială.

f. Va fi adaptată nivelu
lui de maturitate al elevilor.

Astăzi, elevii sunt intere
saţi, în special, ca studiile 
pe care le fac să fie relevante, 
să-i ajute efectiv în experi
enţa şi interesele lor. Re
cunoscând aceasta, pe lângă 
valoarea lui tradiţional apre
ciată, studiul literaturii 
poate promova deprinderea 
de a găsi cele mai bune re
zolvări pentm problemele 
vieţii. Iată care sunt sar
cinile profesorilor de litera
tură pentm împlinirea 
acestui deziderat:

a. Profesorii de litera
tură din şcolile adventiste 
trebuie să plece de la pre
misa că selectarea atât a 
materialului, cât şi a metode
lor didactice trebuie să aibă 
sens în contextul vieţii actu
ale, pentm ca elevii să devină 
creştini maturi, dedicaţi cer
cetării înţelepciunii şi 
adevărului şi interesaţi de 
binele fizic şi spiritual al se
menilor lor.

b. Profesorii de literatură 
trebuie să-i ajute pe elevi să 
descopere semnificaţia lite
raturii biblice şi a scrierilor 
sorei White pentm intere
sele contemporane.

c. Şcolile adventiste (în 
special cele de nivel înalt), re
cunoscând interesul elevilor 
în ce priveşte problemele 
umane curente, vor include, 
în programa lor de litera
tură, opere care încurajează 
formarea unor deprinderi de 
gândire logică, opere care îi 
determină pe elevi să regân- 
dească şi să evalueze propri
ile valori morale sau pe ale 
altora. Atitudinea echilibra
tă a profesorului faţă de 
aceste materiale şi explica
ţiile oneste trebuie să desco
pere elevilor utilitatea lor, 
în ciuda anumitor scăderi.

întotdeauna materialul 
şi subiectul trebuie adaptat 
vârstei elevilor şi să fie în 
armonie cu filosofia mai sus 
prezentată.

Profesoml de literatură 
din şcoala adventistă va fi 
cu totul consacrat credinţei 
şi idealurilor bisericii, exem
plificând aceasta în stilul 
său de viaţă. El va fi intere
sat de mântuirea elevilor lui 
şi de proslăvirea lui Dum
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nezeu. Profesorul va folosi 
materiale şi metode care să-i 
ajute pe elevi în atingerea 
celor mai înalte scopuri pe 
care Dumnezeu le are pen
tru om. Va alege cu grijă te
mele pe care la va da elevilor, 
iar metodele folosite de el 
vor forma în fiecare elev 
principiile prezentate în Bi
blie şi în Spiritul Profetic.
El va şti că adevărul este co
municat cel mai bine într-un 
climat de dragoste, compasi
une, frumuseţe şi simplitate. 
Va lua în consideraţie con
textul adventist în care predă, 
căminele din care vin elevii 
şi, cel mai important, pe 
elevii înşişi, adaptându-se la 
nevoile lor.

Nu putem tăgădui că unii 
autori necredincioşi au în 
scrierile lor idei valoroase, 
înţelepte, exprimând valori 
culturale, morale şi estetice. 
In acelaşi timp, nu trebuie 
să uităm că, deşi „putem 
urmări şirul învăţătorilor lu
mii până în timpurile cele

mai îndepărtate ale trecutu
lui raportat în istoria lumii, 
lumina a existat înainte de 
ei. După cum luna şi 
planetele sistemului nostru 
solar strălucesc prin reflec
tarea luminii soarelui, în 
măsura în care învăţăturile 
lor sunt adevărate, marii 
cugetători ai lumii au reflec
tat razele Soarelui dreptăţii. 
Fiecare licărire a cugetării, 
fiecare scânteiere de spirit 
este de la Lumina lumii" 
(Educaţie, pag. 11.12).

O abordare creştină a unei 
cărţi este o abordare respon
sabilă, care îl conduce pe ci
titor să citească pentru a 
câştiga o înţelegere mai pro
fundă a aspectelor vieţii şi 
destinului. Această lectură 
nu este o evadate din reali
tate, ci o confruntare cu re
alitatea prin perspectivele 
pe care le oferă opera de 
artă autentică. Iată scopul 
educaţiei creştine.

Pe scurt, luciul esenţial 
în studiul literaturii nu este

transmiterea unor 
cunoştinţe, ci dezvoltarea 
unor capacităţi - deprin
derea de a gândi critic şi de 
a interpreta concepţiile din 
operele literare prin perspec
tiva Bibliei. Când spun „cri
tic" , mă refer la capacitatea 
de analiză. Chiar Biblia şi 
Spiritul Profetic trebuie să 
fie citite critic, conştient, 
dacă vrem să înţelegem sen
surile lor cele mai profunde. 
Una dintre funcţiile studiului 
literaturii este dezvoltarea 
acestei abilităţi. Alternativa 
înseamnă absorbţie oarbă, 
înghiţire negândită.

Cititorul creştin trebuie 
să se întrebe nu numai 
„Merită această carte să fie 
citită?" ci şi „Care este sem
nificaţia ei pentru viaţa mea 
în contextul marii contro
verse dintre Hristos şi Sa
tana?" sau: „Ce spune 
această scriere despre om şi 
despre adevărata lui stare de 
păcat?" Tinerii trebuie învă
ţaţi să aplice această analiză

critică şi altor mijloace, cum 
ar fi radioul, televizorul.

Desigur, trebuie să fim 
atenţi să nu cădem în greşeala 
de a impune anumite opere 
literare tinerilor, ignorând şi 
nedezvoltând puterea lor de 
selecţie. Fie ca Duhul Sfânt 
să-i călăuzească pe părinţii, 
instructorii şi profesorii ad
ventişti în lucrarea de plan
tare a acestor principii în 
mintea şi inima copiilor pe 
care îi au în grijă, pentru ca, 
oriunde vor merge aceştia 
pe cărările vieţii, ei să poată 
selecta acea literatură utilă 
pentru dezvoltarea lor spiri
tuală şi intelectuală.

Reamintim între
barea pentru numărul 
din septembrie:

Poate redeveni bise
rica adventistă din Ro
mânia o sursă de misio
nari pentru exterior?
Ce pregătire este nece
sară?

Cristian Dumitrescu, 

Institu tu l Teologic Adventist

INTERVIU /  (urm are din pag. 15)

exploratorilor, însă cheia o reprezintă 
Asociaţia tinerilor adventişti, care va 
conduce pregătirea de programe şi 
activităţi care să împlinească nevoile 
adolescenţilor.

Consideraţi că biserica din 
România poate aduce o con
tribuţie semnificativă la creş
terea bisericii?

Cred că da, România deja face 
acest lucru prin numărul său de 
membri, care este cel mai mare din 
Europa. Am fost impresionat de 
numărul tinerilor şi al studenţilor la 
teologie. Cu o nouă generaţie de pas
tori, cu o armată proaspătă de colpor
tori şi de tineri, lucrurile vor merge, 
cu siguranţă, înainte. Unul dintre 
principalele motive ale succesului lu
crării din mai multe ţări, inclusiv 
Brazilia, este implicarea laicilor. Ast
fel, aş putea spune că fraţii aflaţi la 
conducere în România trebuie să 
continue să instruiască laicii, pe 
adulţi şi pe tineri, ca să se implice în

lucrarea bisericii şi să dea mărturie 
pentru Domnul Hristos.

Putem preveni apostazia în 
rândurile celor de curând con
vertiţi?

Da, însă v-aş aminti că şi între 
ucenicii lui Isus a fost unul care a 
apostaziat. Nu putem opri aceasta. 
Cu toate acestea, am fost im
presionat de pregătirea şi de în
drumările date noilor candidaţi în 
România. Cred că acesta este un lu
cru pe care alte ţări au nevoie să-l 
înveţe de la România - candidaţii să 
fie bine pregătiţi pentru botez.
Cheia, în opinia mea, este să-i 
cuprindem în activităţile bisericii, 
să-i punem să lucreze pentru Dom
nul imediat după botez. Dacă vor fi 
bine integraţi în biserică, numărul de 
apostazii va scădea.

Aveţi un mesaj pentru credin
cioşii şi vizitatorii adunărilor dvs. 
din Ploieşti?

Doresc să le mulţumesc tuturor 
membrilor noştri minunaţi din 
Ploieşti, pentru participarea lor la în

tâlnirile din biserica Sion. 
Mulţumesc pastorilor şi laicilor pen
tru că au lucrat conştiincios, iar 
tinerilor pentru iubirea şi 
afecţiunea lor. Doresc să le spun, 
vizitatorilor şi acelor oameni 
minunaţi care au participat cu fide
litate seară de seară, că m-am în
drăgostit de ei. Am fost foarte 
fericit să văd entuziasmul lor pen
tru lucrurile veşnice, pentru lucrarea 
lui Dumnezeu şi sper şi mă rog ca ei 
să continue să studieze Cuvântul 
Său. Nu trebuie să lăsăm ca mate
rialismul şi lucrurile acestei lumi să 
distrugă experienţa noastră cu Dom
nul Hristos. Să lucrăm împreună, să 
studiem Cuvântul Său împreună şi 
să ne pregătim pentru venirea Sa. 
Avem promisiunea că, într-o zi, El 
ne va face oameni noi în Hristos şi 
vom fi transformaţi prin puterea 
Duhului Sfânt.

Maranatha!
Domnul vine curând! Doresc să 

ne întâlnim cu toţii acolo sus.
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„CULORILE VIEŢII”

Grupul Culorile vieţii, format din (ineri veniţi din zona 
Institutului adventist de la Coilonges, Franţa, împreună cu 
prieteni români, a prezentat un program special, intitulat 
Muzica tăcerii, în închisorile din Focşani, Bacău, Botoşani 
şi Iaşi, între 12 şi 21 aprilie. Deţinuţii care au participat la 
aceste programe au apreciat cântecele, pantomima, poeziile, 
mărturiile, discuţiile, mâinile întinse, schimbul de priviri, mân
gâierea produsă de prezenţa amicală a prietenilor lor din Franţa 
şi a diferitelor comunităţi adventiste româneşti care pregăti
seră câte un mic pachet şi câte o Biblie pentru fiecare dintre ei.

Primirea favorabilă, din partea autorităţilor penitenciare
lor şi a personalului, şi chiar aceste vizite făcute în deplină 
libertate la închisori ne-au îngăduit să ne convingem atât de 
imensitatea nevoilor, cât şi de buna credinţă a localnicilor. 
Noi resimţim necesitatea urgentă a continuării acestor 
acţiuni şi preconizăm să revenim în 1997. Pentru aceasta, 
vom organiza un convoi umanitar cu materiale (Biblii, mate
riale didactice şi dotări tehnice pentru ateliere, seminţe de 
legume şi de flori...). Dorim să le distribuim noi înşine 
aceste lucruri deţinuţilor. Pe de altă pane, pregătim un pro
gram special pentru deţinuţi, care va include seminarii de 
psihologie şi igienă mintală, care să uşureze reinserţia lor în 
societate şi vindecarea relaţiilor lor cu mediul de origine.

Un mulţumesc din inimă pentru toţi cei care ne-au 
susţinut în mod activ şi ne-au permis să facem să răsune 
câteva note de speranţă în tăcerea celor care sunt, de aseme
nea, copii ai lui Dumnezeu şi fraţii şi surorile noastre în 
marea familie omenească.

J e a n -M ic h e l  M a r t in ,  

p r o je s o r  la  I n s t i t u tu l  A d v e n t i s t  C o ilo n g e s

INIŢIATIVĂ EVANGHELISTICĂ LA VIENA

Avându-1 ca invitat pe fr. Edmond Constantinescu, evanghe
list în cadrul uniunii noastre, cele două comunităţi româneşti 
din Viena au organizat, în perioada 15 aprilie-30 iunie, o succe
siune de programe evanghelistice. Seria s-a deschis cu un 
program cultural, o seară românească, la care au participat 
personalităţi artistice româneşti. Programul a atras înjur de 
300 de vizitatori, între care şi ataşatul cultural al României.

Următoarele programe (Biblia Iară religie - teme prac
tice în viziune biblică, Seminarul de Apocalipsa şi cel intitu 
lat New Start - pregătire pentru secolul XXI) au condus la 
cele opt seri evanghelistice sub titlul: începe Viaţa! Numărul 
participanţilor a variat între 15 şi 30.

Deşi încă nu se poate vorbi de rezultate evanghelistice 
concrete, viziunea misionară a comunităţilor româneşti a 
fost reîmprospătată, ceea ce este important în perspectiva 
programului NET ’96.

NET '96 Şl ÎN LIMBA MAGHIARĂ!

Recent, organizatorii au luat hotărârea, care ne bucură 
foarte mult, ca, la cele opt limbi în care se va prezenta NET ’96, 
să se adauge alte patru, între care limbile maghiară şi rusă.

Astfel, multe comunităţi de limbă maghiară din ţara noastră 
vor avea posibilitatea să participe în direct. Aceasta este şi o 
recompensă a credinţei cu care au hotărât să cumpere echi
pamentul complet, deşi nu se ştia de această ultimă hotărâre.

In prezent, numărul total al comunităţilor din ţara noastră 
care vor participa la acest program în direct este de aproape 
patru sute. Numerele pe august şi septembrie ale Curierului 
vor aduce ultimele noutăţi privind pegătirile necesare.

CUM ÎNAINTEAZĂ m isiunea  g lo ba la  
ÎN DIVIZIUNEA pacificului de sud

Poporul Kwio trăieşte în 
Insulele Solomon. Spitalul 
nostru de la Atoifi este am
plasat pe versantul unui 
munte. Acolo nu se poate 
ajunge decât cu avionul sau 
pe apă. Sus, pe munţi, în 
apropierea spitalului, locu
iesc multe mii de indigeni 
Kwio. Ei s-au opus creşti
nismului şi adventismului, 
cu toate că spitalul funcţi
onează de treizeci sau pa
truzeci de ani.

Acum câţiva ani, un ci
clon a trecut prin Insulele 
Solomon, devastând această 
zonă montană. Pentm prima 
dată, Kwio au solicitat ajuto
rul oamenilor noştri de la 
Atoifi, unde am avut un 
misionar martir la scurtă 
vreme după deschiderea spi
talului.

Atunci, am primit un 
raport, de la Uniunea de 
misiuni a Pacificului de 
vest, că atitudinea acestor 
oameni începuse să se 
schimbe. Şeful lor convo
case o mare adunare a 
poporului său şi anunţase că 
venise timpul să renunţe la 
păgânism. Ei au decis să 
construiască o pistă pe 
vârful muntelui, pentm ca 
avionul misiunii noastre să 
poată ateriza.

In timp ce tăiau un co
pac imens, au văzut un 
copilaş în calea pomului 
aflat în cădere. Baxton Rii- 
mana, capelanul spitalului, 
a strigat: „Doamne, 
salvează-l“ . în momentul 
acela, copacul s-a oprit din 
cădere - la un unghi de pa
truzeci şi cinci de grade - 
iar pas tom 1 Riimana a sărit 
şi a tras copilul la loc sigur. 
Imediat după trecerea lor, 
pomul a căzut la pământ.

Sutele de săteni care 
priveau au fost convinşi că 
Dumnezeul căruia se rugase 
pastorul Riimana este, în- 
tr-adevăr, adevăratul 
Dumnezeu.

Intr-o altă scrisoare, pas
torul Riimana descria şi alte 
evenimente miraculoase. In

ea se spunea despre un 
lucrător care îşi croia drum 
din sat în sat, cu doar câteva 
luni în urmă. Mersese pe jos 
timp de douăsprezece ore 
prin toridele păduri tropi
cale şi avea foarte mare 
nevoie de apă proaspătă. El 
se rugă ca Domnul să-i 
arate apă şi a văzut o tânără 
care venea spre el. A între- 
bat-o dacă ştie unde ar 
putea găsi apă.

Ea a spus: „Da. Vă pot 
arăta". L-a condus ceva mai 

| departe de potecă, unde a 
| găsit nişte apă. El s-a 
| întors să-i mulţumească 
! fetei, însă ea dispăruse.
| Nu mai era acolo!

Cu un an în urmă, C. A.
: Townend, preşedintele uni

unii, şi cu mine am mers 
! cu elicopterul să vizităm 
j tribul Kwio. Vizita fusese
i anunţată dinainte. Ei de

frişaseră o mare parte din 
junglă, pentm ca avionul să 
poată ateriza.

Noi i-am oferit şefului o 
Biblie. Gestul acesta a fost 
doar simbolic, fiindcă indi
genii nu ştiu să citească. De 
r.,pt, ei fac parte dintre cei 
■/.ai primitivi oameni din lume. 
Datorită căldurii înăbuşitoare, 
mulţi nu poartă haine. După 
aceea, şeful i-a spus astfel 
pastorului Riimana: „Când 
mi s-a oferit Biblia, am simţit 
că toţi demonii mă părăsesc1' . 
Supranaturalul este un ele
ment foarte puternic în in
sulele din Pacific. Iar acum, 
şeful a luat o hotărâre 
fermă să devină membru 
prin botez şi să-şi conducă 
poporul său la părtăşie cu 
biserica adventistă.

Aceasta este Misiunea 
Globală şi este o dovadă 
evidentă a puterii Duhului 
Sfânt care lucrează în se
colul douăzeci. îi aducem 
slavă lui Dumnezeu pentm 
aceasta!

(Extras din raportul fr . B ryan 

Ball, preşedintele D iviziunii Paci

f icu lu i de sud, la C om itetul anual 

al Conferinţei Generale, 1995)
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Regina Angliei m ed a -  
liază un membru a d 
ventist. Alf Kelly, un 
membru al bisericii adven
tiste Stanborough Park din 
Anglia, a fost medaliat de 
către Regina Elisabeta 
pentru serviciile publice 
aduse oraşului Watford, se 
spune în British Advent 
Mess enger.

Kelly, care a primit meda
lia Menilxr of the British Eră
pire (MBE), a lucrat pentru 
concitadinii săi mai mult de 
şaizeci de ani. El a prezidat 
Consiliul oraşului Watford 
pentru servicii voluntare.
Sub conducerea lui, con
siliul a înfiinţat un cămin 
pentru cei Iară adăpost şi a 
organizat programul CARE 
(GRIJĂ) din Watford, ai 
cărui voluntari i-au ajutat pe 
cei confruntaţi cu situaţii ur
gente privind locuinţa.

(Adventist Review, 21 martie 1996)

Primul ministru din 
C am bodgia  c o n d u c e  
festivitatea d e  absolvire.
Prinţul Norodom Ranariddh, 
primul ministru al Cambalgiei, 
a condus festivitatea de ab
solvire ce a marcat prezen
tarea primei diplome de maşter 
în sănătate publică (M.P.H.), 
oferită de oficiul ADRA 
Cambodgia. împreună cu In
stitutul adventist internaţional 
de studii avansate (AHAS) 
din Fi li pi ne.

Prinţul Ranariddh a făcut 
mai mult decât să le ofere diplo
mele de M.P.H. celor paispre
zece medici cambodgieni.
El a oferit şi câte o sută de 
dolari pentru fiecare absolvent, 
din partea guvernului, şi păun 
sute de dolari din finanţele 
personale, ca să ajute la orga
nizarea unei întâlniri festive.

Alăturarea la sistemul 
managerial medico-sanitar 
al guvernului a unui grup de 
profesionişti bine formaţi va 
fi de mare folos pentru Cam
bodgia, unde mulţi medici şi 
profesionişti în domeniul să
nătăţii au fost omorâţi ori s-au 
refugiat din ţară în anii ’70.

(News Items, Euro-Africa 
Division, 4 iulie 1996)

Guvernul statului Kerala 
se m n ea ză  un acord  
cu  Universitatea a d 
ventista şi Centrul 
m edica l Loma Linda. 
Reprezentanţi ai Univer
sităţii şi Centrului medical 
Loma Linda, au semnal un 
,, memorandum de înţelegere* ‘, 
pe 16 februarie, cu guvernul 
•din Kerala, un stat din sudul In
diei. O delegaţie de la Loma 
Linda s-a deplasat la Thiiu- 
vanathapuram, capitala acelui 
stat, pentru a semna acordul, 
după ce o delegaţie de patru 

j persoane din Kerala vizitase 
Loma Linda.

în afară de Loma Linda,
' delegaţia din Kerala a vizi

tat şi Universitatea John 
Hopkins din Maryland, 
S.U.A., şi Clinica Mayo din 
Minnesota, S.U.A. Fiecare 
dintre aceste organizaţii va 
participa, împreună cu şcolile 
medicale din Kerala, la dez
voltarea diferitelor domenii 
de îngrijire a sănătăţii. Uni
versităţii Loma Linda i s-a ' 
cerut în mod expres să ajute 
la îmbunătăţirea serviciilor 
pentru cazuri de traumatism 
şi la crearea unui plan de 
creştere a calităţii pentru in
stituţiile lor medicale.

(News Items, Euro-Africa 
Division, 4 iulie 1996)

30 000 d e  participanţi 
la aniversarea a  o  sută 
d e  ani d e  la înfiinţarea 
Colegiului Oakwood.
Mai mult de 30 (XX) de absol
venţi şi prieteni s-au adunat 
la Colegiul Adventist Oak
wood din Huntsville, Ala- 
bama, S.U.A., pentru a săr
bători o sută de ani de activi
tate educaţională'a colegiului.

încheierea săptămânii a 
fost marcată de instalarea 
monumentului istoric prin 
care se omagiază rolul Cole-

i giului Oakwood în istoria 
Statelor Unite, iar şcoala 
este înscrisă în Registrul 
naţional.

între vorbitorii principali 
de la sfârşitul săptămânii au 
fost căpitanul Barry Black, 
capelan în Marina militară a 
Statelor Unite, Earl E. Cleve- 
land, vorbitor de renume

mondial, Calvin B. Rock, 
fost preşedinte al Colegiului 
Oakwood şi vicepreşedinte 
genera] al Conferinţei Gene
rale, James Doggett, pro
fesor de religie la Colegiul 
Oakwood şi Walter Pearson, 
secretar asociat al Aso
ciaţiei pastorale la sediul 
mondial al bisericii.

Sâmbătă seara, în cursul 
unei ceremonii speciale de 
premiere, la care se oferă 
premii anuale pentru absol
venţi, colegiul a acordat şi 
„Certificate centenare spe
ciale de merit" la mai mult 
de o sută de persoane nomi
nalizate de către colegii lor, 
pentru realizările personale 
şi contribuţiile lor semnifica
tive faţă de societate şi Cole
giul Oakwotxl.

înfiinţat în 1896, Cole
giul Oakwood este un cole
giu educaţional de ştiinţe 
umaniste, cu studenţi pre
dominant de culoare, con
dus de către biserica 
adventistă de ziua a şaptea.

(News Items, Euro-Africa 
Division, 4 iulie 1996)

Veşti din Turcia. Turcia, 
ţara în care Europa se întâl
neşte cu Asia, vizitată ade
sea de către Pavel în călă
toriile sale misionare, locul 
unde urmaşii Domnului Isus 
au fost numiţi creştini pen
tru prima dată (Antiohia) şi 
locul în care se aflau cele şapte 
biserici primare descrise în 
Apocalipsa, este dominată 
astăzi de islamism. Populaţia 
numeroasă (74 de milioane), 
ocaziile pentm lucrarea 
Evangheliei şi un mic grup 
de membri adventişti fac 
din Turcia una dintre 
primele noastre priorităţi 
pentm Misiunea Globală. 
Astăzi, binecuvântările lui 
Dumnezeu se manifestă 
prin mărturia eficientă a 
unui voluntar şi printr-un 
mare grup de vizitatori, care 
participă în prezent la servi
ciile divine în fiecare săptă
mână la Istanbul şi împre
ună cu care am luat şi eu 

arte la închinare joi seara 
trecută (20 iunie 1996).

(From the C.G. President, 
24 iunie 1996)

Sărbătoare la Vama  
(Bulgaria)! Peste o mie de 
persoane s-au înghesuit în 
interiorul şi în jurul noii 
biserici consacrate sâmbătă.
22 iunie 19%, în oraşul Var- 
na din Bulgaria, pe ţărmul 
Mării Negre. în 1990, Con
siliul oraşului Vama a acor
dat bisericii noastre clădirea 
unei şcoli care fusese părăsită 
de mult timp, în locul tere
nurilor şi clădirilor expropri
ate de către comunişti, 
într-o vizită făcută la Vama 
în toamna anului 1991, 
aflasem că doar jumătate 
dintre cei trei sute de mem
bri se puteau aduna într-o 
clădire de 60 mp, deterio
rată. Ceilalţi stăteau afară, 
în ploaie, pe căldură sau pe 
ninsoare. Astăzi, 520 de 
membri se adună într-un 
centru evanghelistic cu su
prafaţa de 800 mp.

în 1891, colonişti ad
ventişti din Crimea au adus 
întreita solie îngerească în 
Bulgaria. Restricţiile im
puse de către regimul comu
nist din Bulgaria în ce pri
veşte libertatea religioasă au 
limitat activităţile evanghe- 
listice şi au dus la întemni
ţarea multor pastori şi mem
bri. Când s-a obţinut liber
tatea, la sfârşitul anului 
1989, erau cam 2900 de 
membri (patruzeci şi şapte 
de biserici adventiste, doar 
patru în clădiri proprii). 
Astăzi, ca rezultat al unor 
importante programe 
evanghelistice şi de con
strucţie de biserici, finanţate 
de către adventişti laici, 
avem aproape şapte mii de 
membri şi o sută trei 
adunări, dintre care şaizeci 
au clădiri proprii.

în prezent, sub amenin
ţarea restrângerii din nou a 
libertăţii religioase de către 
Partidul Comunist renăscut - 
influenţat foarte mult de 
către biserica ortodoxă din 
Bulgaria - membrii şi pasto
rii se grăbesc să aducă la 
îndeplinire puternice iniţia
tive evanghelistice.

(From the C.G. President, 
24 iunie 1996)
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Marocul va  folosi 
m anuale adventiste.
Şcolile de stat din Maroc 
vor folosi o serie de şase 
volume de căni menite să 
ajute la prevenirea consumu
lui de tutun, alcool şi droguri. 
Cărţile, avându-1 ca autor pe 
Dr. Roland Fayard (un me
dic adventist din Franţa), au 
fost tipărite la Casa de Edi- 
Uiră franceză şi au fost difu
zate cu ajutorul UNESCO. 
Dr. Fayard va ţine câteva 
seminalii cu privire la folosi
rea acestor cărţi despre pre
venirea consumului de droguri.

(From the C.G. President,
24 iunie 1996)

Adventiştii ajută v ic 
timele bisericilor in
cen d ia te . Biserica 
adventistă de ziua a şaptea 
îşi asumă un rol activ în a 
demonstra că violenţa con
tra bisericilor niciodată nu 
trebuie să facă parte din cul
tura americană, unde liber
tatea credinţelor religioase 
este o tradiţie preţioasă.

Adventiştii ajută victi
mele în cei puţin trei feluri. 
Unele biserici adventiste lo
cale le oferă clădirea lor mem
brilor din bisericile incen
diate din motive rasiale. Ad
ventiştii se închină sâmbăta, 
aşa că locaşurile lor de cult 
sunt libere duminica.

Serviciile publice adven
tiste, agenţia bisericii adven
tiste de ziua a şaptea pentru 
ajutor în caz de dezastru, 
înfiinţează un depozit de 
materiale de construcţii do
nate pentru organizaţiile ce 
se ocupă de reclădirea 
bisericilor incendiate. 
„Oamenii trebuie să tele
foneze pentru a şti de ce ma
teriale avem nevoie", a 
spus Monte Sahlin, direc
torul acestei agenţii pentru 
America de Nord. „Uneori 
se trimit multe materiale 
inutilizabile, şi aceasta face 
o publicitate negativă 
ajutorării în caz de dezastiu.“

Reţeaua de servicii a ti
nerilor adventişti este dispusă, 
de asemenea, să organizeze 
voluntari care să ajute la re

construirea bisericilor. Aceşti 
voluntari sunt disponibili ca 
să ajute organizaţiile de aju
torare recunoscute, care clă
desc din nou bisericile arse.

Cel puţin 40 de biserici, 
majoritatea ale populaţiei de 
culoare, biserici din sud, au 
ars în împrejurări suspecte 
în ultimele optsprezece luni. 
Pe 2 iulie, Bill Clinton, pre
şedintele Statelor Unite, a 
solicitat un transfer financiar 
de urgenţă pentm a ajuta la 
combaterea atacurilor.

(News Items, Euro-Africa 
Division, 4 iulie 1996)

întâlnire la Institutul 
spaniol. La Institutul spa
niol de la Madrid se organi
zează cu regularitate semina
lii monografice. Cam trei
zeci şi cinci de oaspeţi, 
aproape întotdeauna aceiaşi, 
sunt invitaţi să asculte studii 
prezentate de către intelectu
ali, oficialităţi guvernamen
tale, diplomaţi şi, în mod 
excepţional, conducători re
ligioşi. Pastorul Lozano este 
invitat în mod obişnuit la 
aceste întâlniri, care o au, ca 
invitată distinsă, pe Regina 
Sofia.

In urmă cu doar câteva 
săptămâni, în prezenţa Regi
nei, a fost prezentat subiec
tul: „Rolul religiei în societa
tea de la sfârşitul secolului 
douăzeci şi începutul secolu
lui douăzeci şi unu". Pasto
rul Lozano fusese numit, în 
cadrul unui grup de cinci 
oratori, să prezinte subiectul 
„Biserica adventistă de ziua 
a şaptea faţă în faţă cu soci
etatea modernă11.

Fără îndoială, a fost o 
ocazie splendidă ca pastorul 
Lozano să dea mărturie despre 
credinţa adventistă de ziua a 
şaptea, în numele bisericii 
noastre, în prezenţa unui nu
măr select, deşi mic, de in
telectuali. Au fost împlinite 
astfel aceste cuvinte ale Dom
nului Isus: „Din pricina Mea, 
veţi fi duşi înaintea dregăto
rilor şi înaintea împăraţilor, 
pentru ca să le slujiţi de 
mărturie" (Marcu 13,9).

(News Items, Euro-Africa 
Division, 4 iulie 1996)

Betty Holbrook, fosta 
coordonatoare a  D e
partamentului Viaţa 
d e  familie, a  încetat  
din viaţă. Sora Betty Hol
brook, în vârstă de şaptezeci 
de ani, o conducătoare cu in
fluenţă în biserica adven
tistă. a încetat din viaţă pe
23 mai 1996 laBurtons- 
ville, Maryland (S.U.A.), ' 
după o lungă suferinţă.

Sora Holbrook a lucrat 
în învăţământ timp de 
douăzeci de ani, înainte de 
numirea sa ca director asis
tent al Departamentului 
Servicii pentm cămin şi fa
milie, de la Conferinţa Ge
nerală, un departament la 
crearea căruia, în 1975, 
dânsa luase parte. Ea a 
deţinut această poziţie până 
în 1985, când departamen
tul a fost reorganizat.

Sora Holbrook, care a 
scris cu regularitate articole 
pentm revista Adventist Re- 
view, a făcut parte din 
comitetul pentm slujirea fa
miliei, din cadrul noului 
Departament pentru Slu
jirea bisericii, şi a fost nu
mită preşedinte al Comi
tetului consultativ pentru 
slujirea femeii. Dânsa a 
deţinut aceste funcţii până 
la pensionarea sa, în 
1988.

Familia Betty şi Del- 
mer Holbrook a vizitat ţara 
noastră în două rânduri, 
prezentând pastorilor şi 
comunităţilor studii privind 
principiile familiei creştine. 
A doua vizită, în primăvara 
anului 1990, a culminat cu 
prezentarea, timp de trei 
zile, la sala Polivalentă din 
Bucureşti, a unei serii de 
conferinţe privind criza ac
tuală şi speranţa creştină a 
familiei. Evenimentul, care 
a fost remarcat şi în mass 
media, a reprezentat prima 
prezenţă publică adventistă 
de proporţii după schim
bările politice din 1989.

în urma sorei Holbrook 
rămân soţul, Delmer, şi cei 
trei fii.

(Adventist Review, 
21 iunie 1996)

Spitalul Florida va  
construi un spital în 
Disney City. In cadrul 
proiectului organizaţiei Dis
ney de a-şi constmi propriul 
orăşel prototip „Metropola 
viitorului", lângă Disney 
World, în Florida, centrul de 
sănătate - spitalul oraşului - 
va fi consUnit de către Spi
talul Florida, o instituţie a 
bisericii adventiste de ziua a 
şaptea şi cel mai mare cen- 
tm de îngrijire a sănătăţii, 
din regiunea oraşului Orlando.

Oraşul modem al sărbăto
rilor, în care vor locui 60 000 
de persoane, va acorda o 
atenţie deosebită valorilor 
familiale, relaţiilor de bună 
vecinătate şi climatului de so
lidaritate. Misiunea de îngri
jire a sănătăţii, efectuată de 
către Spitalul Florida, a con
stituit motivul principal pen
tm care i s-a acordat dreptul 
să clădească spitalul.

Faptul că Spitalul Florida 
va avea un rol activ în Oraşul 
sărbătorilor va acorda un loc 
principal bisericii adventiste.

(Adventist Review, TI iunie 1996)

Doi muzicieni adventişti 
renunţă să  câ n te  la 
Jocurile Olimpice. Doi
muzicieni adventişti au re
nunţat la ocazia de a cânta 
imnul Statelor Unite în tim
pul Jocurilor Olimpice, 
deoarece au fost programaţi 
în orele de Sabat.

Jack Hoebek, împreună 
cu J&P Music Ministries 
din Marcellus, Michigan, şi 
Rick Labate, un pastor din 
Virginia, au fost invitaţi să 
deschidă meciul de fotbal 
pe 20 iulie. „A fost o cinste 
deosebită pentm mine faptul 
că mi s-a cemt să cânt pen
tm acel eveniment şi pentm 
atât de mulţi ascultători", 
spune Hoebeke. „(Insă) fără 
îndoială că nu am putea să 
cântăm. Pentm mine, Sabatul 
înseamnă mai mult decât 
orice premiu care se poate 
primi pentm acele activităţi."

Muzicienii au fost invitaţi 
să cânte, după ce primiseră 
un premiu din partea Asoci
aţiei americane a artiştilor şi 
muzicienilor din domeniul 
religiei, în 1995.

(Adventist Review, 27 iunie 1996)
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Fast: Food
c'•q&dHEk ecolul nostru este, prin 
.  excelenţă, un secol al
Ş l  W  contrastelor. Ziua de 

astăzi se deosebeşte 
de cea de ieri, iar despre ziua de 
mâine, nici cea mai ascuţită minte 
nu-şi poate face o  părere care să 
nu fie întrecută de realitate (afară 
de cazul în care m intea respectivă 
a fost iluminată prin revelaţie di
vină). Lucrul acesta este adevărat 
deopotrivă în dreptul lucrurilor 
bune sau rele, m ari sau mici.

îmi amintesc cum, în urmă cu 
! câţiva ani, cuvinte ca ,,sandviş“ , 

„ham burger11 etc. ni se păreau 
exotice. D espre „hot-dogs“ , 
„snacks11, „fast-food11 -nici măcar 
nu auziserăm. D esigur că de vină 
erau şi condiţiile dinaintea anului 
1989, când chiar şi unele dintre 
cele mai elementare produse ali
mentare româneşti deveniseră o 
raritate. Şi poate că  aceeaşi stare 
de lucruri a făcut ca, în anii de 
după 1989, articolele alimentare cu 
tentă occidentală să cucerească 
rapid piaţa internă, în ciuda 
preţului lor cam  „piperat*1. Consu
marea acestor produse a devenit 
un simbol al bunăstării, al em an
cipării şi chiar al respectului de 
sine. Aşa se face că tradiţionalele 
cofetării au cam căzut în dizgraţie, 
locul lor fiind luat de nenumărate 
restaurante, snack baruri, rulote şi 
tarabe de la care se vând „gustări 
rapide11. Acestea, răsărite precum 
ciupercile după ploaie, viu colorate 
şi intens iluminate, răspândind în 
ju r miresme atrăgătoare, te îmbie 
de la aproape fiecare colţ de 
stradă. Vânzările sunt la cote 
înalte, iar câştigurile pe m ăsură ...

Gily ionescu

A apărut şi o adevărată ierarhie a 
restaurantelor fast-food; cele mai 
bine cotate îşi perm it şi investiţiile 
cele mai mari. în  Bucureşti, de 
pildă, s-au deschis - într-un inter
val scurt de timp - mai multe res
taurante M cD onald’s. Reclamele 
care împânzesc pur şi simplu 
oraşul au grijă să te inform eze şi 
cum să ajungi la ele. Despre cel 
mai recent inaugurat dintre ele, 
aflat în Piaţa Romană, o reclamă te 
anunţă că „Toate drum urile merg 
la Rom ană11...

Nu mi-am propus să analizez 
„fenom enul fast-food11 de la noi 
din ţară sau de aiurea, deşi o astfel 
de analiză ar fi, cu siguranţă, inte
resantă. Este limpede că ritmul tot 
mai trepidant al vieţii modeme, cu 
criza cronică de timp pe care o im 
plică, reprezintă una dintre cauzele 
majore ale proliferării lui. Ceea ce 
vă propun este să analizăm  pro
dusele de tip fast-food din punct 
de vedere al valorii lor nutritive. 
Drept criteriu, vom folosi reco
mandările inspirate referitoare la 
alimentaţie, confirm ate de ştiinţa 
nutriţiei şi rezumate în piramida 
alimentaţiei, pe care Curierul A d 
ventist a publicat-o într-unul dintre 
numerele sale trecute.

Avantajele gustărilor rapide
în timpul unei ore de limba 

engleză din liceu, discutând despre 
progresele uim itoare ale ştiinţei şi 
tehnicii modeme, profesorul ne-a 
îm părtăşit convingerea sa că nu 
este departe timpul când specialiştii 
în nutriţie vor fi capabili să sinteti

zeze în laborator nişte tablete spe
ciale, cât o aspirină, care vor conţine, 
concentrate în acest mic volum, 
toate substanţele nutritive de care 
organismul uman are nevoie. „V ă 
închipuiţi - ne Spunea el - ce avan
taje enorme va aduce această re
alizare: cât tim p economisit în 
fiecare zi, câţi copii salvaţi de la 
moarte prin în fom etare... în 
navetele spaţiale sau în jungla aina- 
zoniană, în ţări bogate sau sărace, 
orice om va fi eliberat de grija hra
nei pentru ziua de mâine, cu una 
sau mai multe tablete, de trei ori 
pe zi. Şi să nu uităm avantajul, de
loc neglijabil, că hrana 
condiţionată în tablete se va putea 
păstra nealterată ani de zile!11...

Chiar dacă acest scenariu ţine 
de domeniul S.F., nu putem să nu 
admitem că produsele din cate
goria fast-food au unele avantaje 
asemănătoare cu cele ale ipo
teticelor tablete despre care amin
team mai sus.

Primul dintre ele este faptul că 
aceste gustări rapide pot fi servite 
oriunde şi oricând: în  timpul mer
sului, în maşină, tramvai sau 
autobuz, la birou, în timpul lucru
lui etc. Fiind de dimensiuni reduse 
şi frumos ambalate, pot fi transpor
tate cu uşurinţă şi sunt acceptabile 
din punct de vedere social. Aşa 
cum  sugerează şi numele lor, 
aceste gustări permit potolirea 
foamei cu o cheltuială minimă de 
timp. D acă la aceasta adăugăm fap
tul că ele sunt, în general, şi gus
toase, înţelegem popularitatea de 
care se bucură.

Din nefericire, avantajele aces
tor produse se opresc aici.
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Dezavantaje
M enirea hranei este de a 

furniza substanţele nutritive nece
sare bunei funcţionări a organism u
lui. U n aliment de bună calitate 
conţine cât mai m ulte dintre aceste 
substanţe, în proporţii echilibrate, 
care oglindesc necesităţile consu
matorilor. Pe de altă parte, un ali
ment de bună calitate trebuie să 
conţină cât mai puţine substanţe 
inuule sau dăunătoare.

Judecate din acest punct de ve
dere, produsele de tip fast-food 
sunt departe de ceea ce se poate 
numi un aliment de calitate. Mai 
întâi, ele au un conţinut prea mare 
de calorii, grăsimi (în special din 
categoria celor saturate, care sunt 
dăunătoare organismului), 
colesterol, zahăr, sare şi condi
mente. Adică exact factorii alimen
tari cei mai implicaţi în apariţia 
atâtor boli de temut: cardiopatia is
chemică, hipertensiunea arterială, 
infarctul miocardic, diabetul za
harat etc.

In al doilea rând, din aceste 
gustări lipsesc sau se găsesc în can
tităţi foarte reduse o  serie de sub
stanţe nutritive esenţiale sănătăţii: 
fibrele alimentare, glucidele com
plexe, vitaminele (îndeosebi vi
taminele A, C şi acidul folie).

Spre exemplificare, un meniu 
tipic servit la un restaurant fast- food, 
format dintr-un hamburger, cartofi 
prăjiţi şi un shake, conţine peste 
1250 de calorii, mai bine de 1,5 g 
de sodiu şi o cantitate nepermis de 
mare de unt. Este evident că fie
care dintre aceste trei componente 
reprezintă o contribuţie m ult prea 
mare, pentru un singur prânz, la 
„raţia" zilei respective. Nu este de 
mirare că  persoanele care obişnui
esc să consume produse de acest 
fel tind să aibă problem e cu kilo
gramele în plus. Şi trebuie să-i cre
dem când afirmă cu convingere că 
ei nu mănâncă prea m u lt...

Chiar şi vitaminele pe care 
aceste produse ar trebui să le 
conţină sunt distruse, în bună 
parte, de temperaturile ridicate la 
care sunt preparate şi apoi

menţinute până ce sunt vândute. 
Cartofii, de pildă, reprezintă o 
sursă bogată de vitamina C.
Tăierea lor în bucăţi'subţiri care 
sunt expuse la aer şi apoi prăjirea 
lor în  grăsim e duc la  o scădere 
im portantă a conţinutului de vi
tamina C.

Se ştie că fructele şi legumele 
proaspete constituie o  sursă ex
celentă de vitamine - în special A 
şi C. Din nefericire, localurile care 
vând gustări rapide nu prea oferă 
legume sau fructe sau, dacă o fac, 
cantitatea folosită este extrem de 
mică. O porţie de legume 
înseamnă, de exemplu, o cană de 
frunze de zarzavat, o jumătate de 
cană de zarzavat crud mărunţit sau 
o jum ătate de cană de zarzavat 
fiert. Este evident că  frunza de 
salată care împodobeşte unele 
preparate fast-food nu reprezintă 
nici m ăcar o porţie de zarzavat. Un 
adult sănătos are nevoie de 3-5 
porţii de vegetale pe z i...

Un alt neajuns al produselor 
despre care discutăm este conţinu
tul lor bogat în condimente. 
•Acestea se folosesc cu generozi
tate, preferându-se varietăţile cele 
mai puternice pentru ca  gustul să 
fie cât mai apetisant. Este bine 
cunoscut efectul iritant pe care 
condim entele îl au asupra mu
coaselor digestive, ca favorizarea 
şi întreţinerea gastritei, ulcerului 
gastric şi duodenal, precum şi 
creşterea riscului de apariţie a 
cancerului. D upă cum la fel de 
binecunoscută este tendinţa lor de 
a stârni pofta după băuturi tot atât 
de tari...

Fenomenul fast-food are im 
plicaţii foarte largi. Este unul din
tre factorii importanţi care au 
desfiinţat mesele tradiţionale, ser
vite în intimitatea familiei - acele 
veritabile ocazii de părtăşie între 
membrii familiei, despre care Ellen 
W hite a avut multe de spus în sens 
favorabil. Cred, însă, că  ar fi mai 
util să căutăm soluţii.

în  cele ce urmează, vom oferi 
câteva sugestii practice pentru a 
face faţă cu bine tentaţiei de a re
curge la produsele fast-food:

'e==?Faceţi-vă un obicei din a servi 
dimineaţa, acasă, îm preună cu res
tul familiei, un m ic dejun cât mai 
consistent, bogat în glucide com 
plexe şi fibre. In felul acesta, veţi 
fi plini de energie pe tot parcursul 
orelor dimineţii şi nu vi se va face 
foame decât la orele amiezii. 
<s=Hn situaţia în care programul 
nu vă îngăduie să serviţi masa de 
prânz acasă, obişnuiţi-vă să luaţi la 
dvs., de dimineaţă, o gustare for
m ată din alimente sănătoase, 
nerafinate. Evitaţi sandvişurile din 
pâine albă cu unt şi/sau brânză 
grasă.
'^ 'C o n s u m a ţi  1 -2 pahare de apă 
între mese. Uneori, interpretăm 
greşit senzaţia de sete, ca fiind 
foame, şi apelăm la ,,m ici“ gustări 
între mese pentru a o potoli.

Este adevărat însă că, în ciuda 
măsurilor de prevedere pe care ni 
le putem  lua, se mai întâmplă, 
uneori, ca singura alternativă la 
îndemână pentru potolirea foamei 
să fie o „gustare rap idă". Totuşi, 
ceva se poate face chiar şi atunci: 
^  Oferta de produse fast-food 
este destul de variată, astfel încât 
se pot alege unele cu un conţinut 
de grăsime, de zahăr şi, implicit, 
de calorii ceva mai redus;
^ 2 ^ 'în loc de smântână sau lapte, 
alegeţi iaurt sau lapte degresat.

Consumaţi mămăliguţa sau 
cartofii mai degrabă cu brânză de 
vaci decât cu smântână sau cu unt. 
Recomandarea este valabilă şi în 
bucătăria proprie!

Nu solicitaţi maioneză pentru 
sandvişuri.

Evitaţi îngheţata, ciocolata, 
bomboanele etc.

Prindeţi mom entul ideal, la 
servirea desertului, ca să vă m ani
festaţi generozitatea faţă de alţii; 
^ 2 ^  Chiar dacă nu aveţi succes 
de la prim a încercare, continuaţi 
să  so lic ita ţi p roduse  sărace în 
calo rii, grăsim i şi zahăr şi 
bogate  în  v itam ine. N u u itaţi că 
o ferta  og lindeşte  fidel cererea 
(ch iar dacă după o oarecare 
întârziere).
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Misionar în Filipine w
llL g g  ra un Sabat însorit şi 

r %  canicular, de aprilie.
J  în jurul siluetelor 

graţioase ale palm ieri
lor care străjuiau plaja, cinci mii 
de fraţi şi surori se adunaseră, ca 
să fie martorii botezului „celor o 
m ie". La câţiva paşi de apa oceanu
lui, un lac artificial încântător, cu 
apă dulce, urm a să slujească de 
baptisteriu pentru cei treizeci de 
botezători - filipinezi şi oaspeţi. 
Evenimentul aduna rodul a trei luni 
de lucrare misionară din provinciile 
sudice ale insulei M indanao.

O puternică impresie a prezenţei 
Duhului Sfânt îm i străpungea su
fletul. Rând pe rând, în unda con
tinuă a unor imnuri advente, apa 
acoperea chipurile solemne, pline 
de bucurie sau, dimpotrivă, 
brăzdate de lacrimile ruperii de un 
trecut dureros. N u încercam  să-mi 
ascund îm preuna m ea sim ţire... 
Odată botezul terminat, la capătul 
unei ore toride, fraţii s-au regrupat 
la umbră, pe familii şi prieteni, 
pentru un prânz voios. Atunci mi-a 
ieşit în  cale Baget. Sub impresia 
botezului, uitasem de el, dar fraţii - 
mereu atenţi - ne-au făcut legătura.

Descendent al marelui trib Bu- 
lah’an din munţii provinciei Co- 
tabato de sud, Baget fusese un om 
rău, un tâlhar. Se îndeletnicise cu 
jafurile prin vecinătăţi, cu furturile 
de carabao (bivolii filipinezi). 
Avea la activul lui toate fărădele
gile. El nu se temuse de nimeni, 
nici de oameni, nici de Dumnezeu. 
In-tr-una din zilele anului 1992, pe 
la amiază, pe când, ferindu-se de 
arşiţa verii, lâncezea pe rogojina 
din căsuţa lui cocoţată pe patru pi
loni, un om îm brăcat în haine albe 
strălucitoare a intrat în coliba lui. 
Privindu-1 ţintă cu o  privire care-1 
străpungea, străinul i-a zis liniştit: 

„Baget, trebuie să te pocăieşti. 
E  timpul. Trebuie să-ţi schimbi 
viaţa, căci am nevoie de tine: 
vreau să fii unealta M ea pentru

Lucian Cristescu

oamenii din munţii aceştia. Vreau 
să predici Vestea cea bună oamenilor 
din preajmă şi din alte locuri.

Privindu-1 încă o  dată, omul 
acela s-a întors şi a ieşit din colibă.

Revenindu-şi din uluială, Baget 
s-a repezit afară şi a  căutat cu privi
rile, de ju r îm prejurul căsuţei, până 
departe... Nici ţipenie! Ce-o fi fost 
asta? O halucinaţie? Şi ce privire avea 
omul acela! C e glas!! Cutremurat 
şi fără putere, Baget a zăcut toată 
ziua, uluit. A doua zi şi-a mai re
venit: E clar! De prea multă căldu
ră, ţi se pot năzări astfel de năluciri...

Ah!! D ar a doua zi, omul s-a 
întors. De data asta, sub privirile 
lui, Baget a început să tremure. 
U luiala a făcut loc spaimei.

„Ţi-am  spus ieri că vreau să te 
schimbi, să te pocăieşti. Baget, pără
seşte căile tale rele. Am nevoie de 
tine, să-Mi predici V estea bună la 
cei de aici. Trebuie să încetezi să 
mai bei rachiu şi să mai mănânci 
p o rc ...“ De data asta, Baget n-a 
mai încercat să se împotrivească. 
Cu sufletul trem urând ca varga, s-a 
aruncat cu faţa la pământ, ca înain
tea Marelui Judecător. Când s-a 
ridicat, oaspetele ceresc plecase.

Zis şi făcut. A  golit în râu sticlele 
cu rachiu. A luat porcii şi i-a dat. Rând 
pe rând, le-a restituit vitele furate 
celor pe care-i păgubise. Lumea nu 
ştia ce să mai creadă! Mai ales des
pre povestea aceea cu omul în a lb ...

Şi omul s-a în tors a treia oară! 
I-a  vorbit despre creaţiune, despre 
igienă, despre porunci, despre Sabat. 
L-a învăţat cum  să-l sfinţească. I-a 
cerut apoi să ridice o  casă mare, 
unde, în fiecare Sabat, Baget să-i 
strângă pe localnici şi să le predice 
despre ce aflase de la înger.

Ca Noe pe vremuri, cu ajutorul 
vecinilor, Baget a început să con
struiască o adunare neobişnuită. 
Când a fost gata, i-a strâns pe toţi 
câţi au vrut şi a început să le pre

dice. De-acum auziseră şi 
băştinaşii din alte cătune şi veneau 
şi ei, sâmbătă de sâmbătă, să audă 
despre minunata arătare a îngeru
lui şi să-l vadă pe tâlharul pocăit. 
Din când în când, îngerul se mai 
întorcea ca  să-i mai dea învăţătură.

Cam după un an, zvonul despre 
biserica m iraculoasă din munţi a 
ajuns pe la diferitele grupuri creş
tine. M ai întâi metodiştii, apoi ca
tolicii, penticostalii şi alţii au suit 
munţii până la Baget. L-au ascultat 
cu uimire şi bucurie, i-au admirat 
biserica şi, în cele din urmă, i-au zis: 

„N -ai vrea să te uneşti cu noi, 
să fim un singur popor, o  singură 
familie de închinători?"

„O , cu bucurie!" - a răspuns Ba
get. „D ar, spuneţi-mi, ce zi sfinţiţi 
voi pentru Dumnezeul cerurilor?" 

„Păi, duminica, fireşte ..."  
Dezamăgit, Baget le-a zis: 
„A tunci nu ne putem uni, pen

tru că  noi ţinem Sabatul zilei a şap
tea, aşa cum  ne-a învăţat omul 
acela strălucitor..."

Iar vizitatorii se îndepărtau, cu 
capul plecat, fără să-i sufle lui Baget 
măcar o vorbă că acolo jos, lângă 
apa cea mare, exista un popor care 
păzea Sabatul zilei a şaptea, ca şi 
Baget. Trei ani de zile au păzit Baget 
şi oamenii lui Sabatul, de unii singuri.

Cu numai unsprezece luni în 
urmă, în august 1995, zvonul des
pre ciudaţii păzitori ai zilei a şap
tea a ajuns la urechile M siunii M in
danao de sud. Un viteaz evanghe
list laic a fost trim is în recunoaş
tere. D upă un drum  greu, a găsit 
satul. Sâmbăta dimineaţa, fratele 
nostru le-a predicat despre Sabat - 
sigiliul lui Dumnezeu. Baget a 
amuţit. Dar după câteva minute, a 
sărit în picioare, spunând adunării: 

„Poporul meu, omul acesta 
spune adevărul. Ce aud eu sunt 
întocmai cuvintele pe care mi le-a 
spus îngerul ultima dată!"

Şi tot aşa, după răgazuri scurte, 
iarăşi se ridica fremătând, ca să le
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spună celor adunaţi despre minu
nata coincidenţă.

Fratele nostru m isionar a rămas 
cu ei câteva zile bune. Le-a prezen
tat cele douăzeci şi şapte de puncte 
de doctrină biblică. Iar la sfârşit, 
când a făcut un apel pentru botez, 
paisprezece oameni, în frunte cu 
Baget, au ieşit în faţă. Cel care i-a 
botezat a fost chiar traducătorul 
meu, pastorul Rohelio Nomos. A 
urmat un al doilea botez, cu pa
truzeci şi şapte de suflete. La 
scurtă vreme, încă treizeci şi cinci 
s-au alăturat bisericii prin botez.
Iar biserica lui Dumnezeu creştea 
şi i se ducea vestea.

La câtva timp după botez, într-o 
seară, îngerul a venit iarăşi la Baget:

„A  venit tim pul să m ergi şi să-i 
ajuţi pe cei ce suferă. Uite, vecinul 
tău este foarte bolnav. Du-te şi vin- 
decă-l!“

,,0 , Doam ne, m -aş duce, dar 
n-am nici un fel de medicamente!"

„N-ai nevoie de medicamente"
- i-a răspuns îngerul. Apoi l-a atins 
de braţ. în acel loc a sim ţit ca  o 
înţepătură şi un curent a coborât în 
jos, până în degetul lui arătător. 
„A cum , du-te. Iată, Eu te trimit să 
te rogi şi să-ţi pui mâna peste el, 
iar omul acela va fi vindecat!"

Baget a făcut întocm ai cum  îi 
poruncise îngerul. S-a rugat pentru 
bolnav, şi-a pus m âna peste el, în 
numele lui Isus Hristos, iar omul 
acela s-a vindecat chiar în noaptea 
aceea. De atunci încolo, oamenii 
au început să-l chem e pentru bol
navii lor. El se roagă, iar D um 
nezeu îi vindecă. Mulţi dintre ei 
L-au primit pe Hristos după aceea.

Printre cei ce depun mărturie 
despre vindecarea m iraculoasă a 
lui Dumnezeu prin Baget sunt şi 
două surori recent botezate, o mamă 
cu fiica ei. Am ândouă zăceau la 
pat, suferind la coloana vertebrală, 
fără speranţă de a fi vindecate. Baget 
s-a rugat pentru ele şi acestea s-au 
ridicat com plet sănătoase.

Cele pe care vi le relatez se petrec 
chiar acum, în 1996. M isiunea 
noastră a trimis patru voluntari, iar 
aceştia continuă cu putere lucrarea 
începută de îngeri. Baget a fost de
semnat să meargă în zone noi, încă 
neevanghelizate. Acum coborâse 
din munţi cu douăzeci şi şapte de

candidaţi noi, dintre care pe unii îi 
botezasem, poate, chiar e u ... Iată, 
în timp ce noi ne tot zbatem pentru 
o brumă de agoniseală, râvnind după 
zile mai bune, aici, în Filipine, înge
rii şi oamenii lucrează îm preună 
pentru încheierea lucrării. A sta îmi 
spune ceva: că Isus este aproape, 
foarte aproape. Este chiar la uşi!

Priveam emoţionat către uriaşul 
acela mult mai înalt decât un filipi- 
nez de rând, cu arcadele şi bărbia 
foarte proeminente, cu pielea ma
ronie şi foarte închisă. Cu greu dis
tingeam trăsăturile lui. M ă privea 
şi el, zâmbind stângaci, ca în faţa 
unui în g e r... I-am arătat cerul al
bastru. A înţeles şi a dat din cap:
Ne vom vedea, cu siguranţă, acasă...

Era ultimul meu Sabat în  sud. 
Cu sufletul sătul, în câteva ore urma 
să pornesc în a doua parte a călăto
riei mele, însoţindu-1 pe fratele Jim 
Zachary într-un itinerariu inedit, în 
care urm a să cunosc personalităţi 
de vârf în lucrarea adventă şi să strâng 
noi impresii, de natură să adânceas
că noile m ele convingeri, câştigate 
în aproape trei săptămâni.

într-adevăr, l-am cunoscut pe 
Lonnie M elashenko de la Vocea 
Profeţiei; pe pastorul şi misionarul 
Royce W illiams, managerul lui 
Mark Finley de la postul T.V. Stă 
scris! L-am întâlnit pe Bill Tucker, 
directorul postului Quiet Hour, cel 
care ne va ajuta în proiectele de pri
măvară ’97 din cadrul Campaniei 
Naţionale. Am întâlnit nenumăraţi 
misionari în cele opt insule mari 
pe care le-am vizitat. Peste tot am 
fost solicitat - nu să predic, ci să 
cânt la vioară. în acest fel, România 
a fost remarcată într-o manieră di
ferită, inconfundabilă, lucru de 
folos imaginii noastre în lume şi 
pentru viitoarea noastră Campanie.

D ar mai m ult decât oaspeţii, au 
continuat să m ă im presioneze fili- 
pinezii. Aceiaşi pretutindeni, stă
pâniţi de un singur gând: „H ristos" 
şi trăind ca să-şi realizeze viaţa în 
unicul scop demn pentru cei născuţi 
în Marea Luptă. Aceşti copii ai ce
rului sunt ei înşişi explicaţia m ira
colelor pe care Dumnezeu le săvâr
şeşte în Filipine. Ei sunt confirmarea 
declaraţiei inspirate, care spune:

„M area revărsare a Duhului lui 
Dumnezeu, care luminează pământul

întreg cu slava Sa,... nu va avea loc 
până când m ajoritatea membrilor 
bisericii nu vor fi îm preună lucră
tori cu Dumnezeu" (RH„ 2 iulie 1896, 
citat în Christian Service, pag. 253).

Biserica de aici pulsează: copiii 
sunt instruiţi şi predică de mici. Fe
meile, cu sau fără familie, fac rodi
tor departamentul „Slujirea fem eii". 
Cadrele medicale iniţiază acţiuni 
simple, dar extrem de eficiente. Ab
solvenţii de Sem inar Teologic, în 
loc să fie angajaţi de îndată după 
absolvire, sunt lăsaţi mai întâi să-şi 
cultive în mod voluntar vocaţia în 
zone albe şi grele - şi biserici noi 
răsar în urma lor. Prezbiterii şi mem
brii se instruiesc anual, câte o 
săptămână, pentru a-şi onora rolul 
de lideri în lucrarea D om nului... 
Sper să-i cunoaşteţi mai de 
aproape, prin intermediul casetei 
video pe care, cu ajutorul Lui, o 
pregătim.

M i-amintesc de o ultimă scenă: 
Ne întorceam  cu o barcă cu motor 
de la botezul bisericii din Buenavista, 
din insula nespus de pitorească 
Ghemaras, înapoi către Iloilo, în in
sula Panay. Amurgul încântător, 
pastelat, îmi ascuţea simţămintele 
dulci am are despre m inunata lu
crare de acolo, din Filipine, despre 
m area aşteptare de aici, din ţara 
m ea...

O călătoare din faţa mea s-a 
întors spre mine, mi-a privit 
pălăria de frunze de bananier, mi-a 
zâmbit curat, ca  filipinezii, şi m-a 
întrebat cu interes:

„Sunteţi m isionar?"
„D a, sunt . . a m răspuns bine

voitor. Femeia mi-a zâmbit din nou, 
ca şi când se felicita că intuise 
corect. Apoi s-a întors la locul ei.

Răspunsul meu continua să-mi 
răsune dureros în minte:, ,Da, sunt..."  
M i-am amintit de simţămintele de 
inutilitate care mă năpădiseră de 
multe ori când realizam  că, de fapt, 
acolo doar mimam pe evanghelis
tul, căci vitejii mei filipinezi 
făcuseră totul înainte de a veni eu. 
Apoi, m i-a venit în minte ţara mea, 
cu fraţii mei buni şi cu lucrarea 
sfântă lâncezind aic i... Cu un nod 
în gât, am tras puternic aer în 
piept, ca să-mi înec fiorul. „Da, 
sunt m isionar", i-am  şoptit lui 
Dumnezeu. Pentru România...
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